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Na nové zaměstnance úřadu 
čekají zajímavé pobídky.

Jak jsme na tom s ovzduším?4-5 10

Připomínáme si 80 let od náletu 
na město.

Nejslavnější válečný fotograf 
se narodil v Zeměchách.

8-9 14-15

FO
TO

: P
AV

EL
 P

LI
ŽI

N
G

R



2 AKTUALITY

KRALUPSKÝ ZPRAVODAJ / periodický tisk územního samosprávného celku / VYDÁVÁ: MěÚ Kralupy nad Vltavou, Palackého nám. 1, 278 01 Kralupy 
n. V., IČ: 00236977. Povoleno pod ev. č. MK ČR E 10704 / PERIODICITA: měsíční (vyjma srpna) / MÍSTO VYDÁNÍ: Kralupy n. V. / ADRESA REDAKCE:  
MěÚ Kralupy n. V., Palackého nám. 1, Kralupy n. V., tel. č.: 702 200 458, e-mail: zpravodaj@mestokralupy.cz / INZERCE: tel. č.: 702 286 625,  
e-mail: inzerce@mestokralupy.cz / ŠÉFREDAKTORKA: Andrea Jůnová (AJ) / MEDIÁLNÍ VÝBOR: Jan Doležálek, Mgr. Libor Síla, Radek Kolář, Stanislav 
Hejduk, Mgr. Jindřich Kohm / Grafická úprava: Jan Doležálek / Jazyková korektura: Andrea Jůnová 

Za obsahovou správnost zodpovídají autoři příspěvků. Za gramatickou správnost plošné inzerce, pozvánek či jiných vložených propagačních materiálů dodaných 
v PDF či JPEG odpovídá jejich autor. Články mohou být redakčně kráceny. Vydavatel si vyhrazuje právo publikované materiály zveřejnit v online verzi Kralupského zpravodaje. 
Pravidla pro vydávání zpravodaje jsou uveřejněna na www.mestokralupy.cz. Neoznačné příspěvky: (red). Vyšlo: 3. 3. 2025. Příští číslo vyjde: 1. 4. 2025.

střípky z jednání Rady města Kralupy nad Vltavou�

tento měsíc si připomínáme smutné výročí nejčerněj-
šího dne v historii města.

V souvislosti s ním nikdy nezapomenu na suges-
tivní vyprávění přeživšího této tragédie, pana Miloslava 
Czechmanna (*1930). A protože osobní svědectví je vždy 
silnější, než suchý historický popis, vraťme se k jeho vy-
právění i při příležitosti 80. jubilea apokalypsy: 

„To se psal rok 1945. Němci už byli úplně „ve srabu“, 
a spojenci přes nás létali naprosto běžně, s radostí jsme 
na ně koukali. Než přišel osudný 22. březen 1945…

Ten den bylo nádherné počasí, idylu narušily až si-
rény. Spustily poplach po půl dvanácté. Značily nálet. 
Po poledni už hřměly nad městem motory stovek leta-
del. Vzduch úplně vibroval. Vyběhli jsme ven. Ale ten-
tokrát bylo něco jinak. Táta, bývalý voják, vykřikl: „Je-
žišmarjá, oni bombardujou!“ Ke zvuku motorů se při-

dal další… Hvizd padajících bomb! 
První nálože trefily petrolejku. Tu 
okamžitě zahalil kouř a plameny. 
Kornout černých mraků zapříčinil 
katastrofu. Bombardéry už neviděly 
na cíl, netrefovaly strategické cíle, 
ale obyčejné lidi…

Další vlny útoku přišly záhy. Běželi jsme opět do krytu. 
To už bomby padaly 50 metrů od našeho domu. Táta za-
řval: „Pryč! Tady nebudem!“ Mazali jsme přes pole k dý-
hárně. Bezmocně jsme pozorovali, jak další nálože de-
vastují naše město…“

Tolik bolestné svědectví pana Czechmanna. 
Do konce druhé světové války zbývalo jen 48 dní. 

124 letadel se postaralo o ničivé inferno. Během 32 
minut a 8 vln shodily letouny 286 tun/1256 ks bomb. 
Následky byly nedozírné: 245 mrtvých (145 Kralupáků, 
100 německých vojáků), 500 raněných, 117 zcela zni-

čených domů, 993 vážně poškoze-
ných, 22 podniků v popelu (včetně 
rafinerie), 16 veřejných budov mimo 
provoz, celkově nefunkční infrastruk-
tura. Škoda na majetku města byla 
vyčíslena na 9 537 000 Kč. Kralupy 
se staly nejpostiženějším českým 

městem 2. světové války… Snad zázrak tomu chtěl, že 
běsům zla odolal kostel, do kterého byli vnášeni mrtví 
a zranění…

Jeden by rád řekl, že v 21. století jsme již na takové 
úrovni vyspělosti společnosti, že se nic takového nemůže 
opakovat, že se politika nebude dál řešit silou… Přesto 
tomu tak není a nejedna země je aktuálně zmítána vál-
kou. Zase umírají nevinní lidé. Pro žabomyší půtky mo-
cichtivých… Jak neospravedlnitelné!

ANDREA JŮNOVÁ, 
ŠÉFREDAKTORKA KZ

slovo úvodem�

Výstavba nové sportovní haly na sídlišti U Cukrovaru
u RM schválila cenovou nabídku na vypracová-
ní dokumentace vnitřního vybavení a interiéru no-
vé sportovní haly na sídl. U Cukrovaru, Kralupy nad 
Vltavou, předloženou spol. INTAR a. s., Brno, IČ: 
25594443, a to za celkovou cenu 279 000 Kč bez 
DPH, resp. 337 590 Kč s DPH.

Dodávka nábytku do budovy multifunkčního kul-
turního centra
u RM schválila vyhlášení veřejné zakázky a zadáva-
cí dokumentaci k veřejné zakázce s názvem „Dodáv-
ka nábytku do budovy MKC“ zadávané v nadlimitním 
režimu v otevřeném řízení na dodávky dle zákona 
č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných zakázek, ve 
znění pozdějších předpisů.

Informace o termínu zápisu do 1. tříd kralupských ZŠ
u RM vzala na vědomí informaci o termínu zápisu 
dětí do 1. tříd kralupských základních škol pro školní 
rok 2025/2026 ve dnech 8. 4. 2025 a 9. 4. 2025. 
Organizace zápisu bude včas upřesněna na webo-
vých stránkách jednotlivých škol.
Registrace elektronických přihlášek bude probíhat od 
3. 3. 2025 00:00 do 31. 3. 2025 00:00 prostřednic-
tvím webových stránek jednotlivých základních škol.

Vstup do komunikace v ulici Nádražní
u RM schválila udělení výjimky ze stavební uzá-
věry pro společnost REZIDENCE NAD VLTAVOU  
a. s., IČ: 05130620, Havlíčkova 1030, 110 00 Praha 
k povolení vstupu do komunikace (živičný povrch) 
v ulici Nádražní, Kralupy nad Vltavou, z důvodu zka-
pacitnění kanalizace z DN 400 na DN 600 v úseku 
pod autobusovým terminálem (úsek mezi šachtami 
130-133). Podmínkou je splnění požadavků správce 
místní komunikace a provedení nového asfaltového 
povrchu v celé šíři komunikace.

Oprava sekundárních rozvodů na sídlišti U Cuk-
rovaru
u RM schválila výsledky zadávacího řízení a uza-
vření smlouvy o dílo na akci „Oprava sekundárních 
rozvodů na sídlišti U Cukrovaru“ s dodavatelem TZB 
Kladno s. r. o., Kladno, IČ: 28428161, za celkovou ce-
nu 18 049 899,21 Kč bez DPH, resp. 21 840 378,04 
Kč s DPH.

Oprava střechy a zadní prosklené stěny objektu 
zimního stadionu 
u RM schválila zrušení veřejné zakázky malého roz-
sahu na služby s názvem „Oprava střechy a zadní pro-
sklené stěny objektu zimního stadionu v Kralupech 
nad Vltavou - studie“, a to v souladu s čl. XII. odst. 4 
Výzvy pro podání nabídek.
u RM schválila opětovné vyhlášení veřejné zakázky 
malého rozsahu na služby s názvem „Oprava střechy 
a zadní prosklené stěny objektu zimního stadionu 
v Kralupech nad Vltavou - studie“ v souladu se Směr-
nicí upravující pravidla pro zadávání veřejných zaká-
zek malého rozsahu.
u RM schválila kompletní zadávací dokumentaci 
k veřejné zakázce malého rozsahu na služby s názvem 
„Oprava střechy a zadní prosklené stěny objektu zimní-
ho stadionu v Kralupech nad Vltavou - studie“.

Zrušení a opětovné vyhlášení VZ – Vybavení multi-
mediální odborné učebny ZŠ a MŠ Třebízského – 
vizualizační a IT technika
u RM schválila zrušení veřejné zakázky zadávané 
ve zjednodušeném podlimitním řízení na dodávky 
s názvem „Vybavení multimediální odborné učebny 
ZŠ a MŠ Třebízského – vizualizační a IT technika“, 
a to v souladu s ust. § 127 odst. 2 písm. h) zákona 
č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných zakázek, ve 
znění pozdějších předpisů, neboť v zadávacím řízení 
je jediný účastník zadávacího řízení.

DUBEN
Příjem inzerce do 13. 3. 2025 do 15:00; zasílání 
článků a pozvánek do 14. 3. 2025 do 8:00 hod.

uzávěrky vydání�

veřejné jednání ZM�
 pondělí 7. 4. 2025 od 17:00 hod.

velká zasedací místnost, 4. patro

OBSAH:
Střípky z únorového zastupitelstva města.  
 str. 3 

100 let místního Klubu českých turistů.  
 str. 6-7

Co způsobuje poruchy osvětlení?  str. 11

Správní a živnostenský odbor byl sloučen.  
 str. 11

Obchodní zóna v Kozomíně je otevřena.  
 str. 12

Ohlédnutí za masopustem.  str. 13

Jak se daří volejbalovému klubu?  str. 28

Proběhla další  Kralupská klička. 
 str. 29

Vážení a milí, 

Výročí/pieta
7. 3. 1850 Výročí narození T. G. Masaryka
7. 3. 2025 10:00, most T. G. M. / pieta

22. 3. 1945 Výročí náletu

22. 3. 2025
16:00, kostel Nanebevzetí 
Panny Marie a sv. Václava 
v Kralupech n. Vlt. / pieta
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V nevyužívané budově na Palackého náměs-
tí, která je v majetku města, pravděpo-

dobně vzniknou lékařské ordinace. Zá-
jemci z řad lékařů oslovili samosprávu, zda by 
jim objekt neprodala. Pro návrh hlasovalo 13 
zastupitelů, 4 byli proti a 2 se zdrželi, záměr 
byl tedy schválen. 

Dalším z bodů jednání byla podpora dru-
hé ligy kralupského hokeje pro sezonu 
2025-26 ve výši 5 mil. Kč. Tento bod byl do 

programu zařazen dodatečně na žádost hoke-
jového klubu, který se z hlediska plánování již 
nyní připravuje na nadcházející sezonu. Pro 
hlasovalo 13 zastupitelů, proti 1 a 5 členů se 
zdrželo. Podpora A týmu byla schválena.

Následovala diskuse nad odměnami 
neuvolněným členům zastupitelstva, 
výborů či komisí města. Po delší debatě, 
zda částky zvyšovat či nezvyšovat, byly pone-
chány řádově stejné finance jako v předcho-

První veřejné zasedání 
zastupitelstva roku 2025 je za námi 

Nejdiskutovanějšími tématy byly prodej budovy 
na Palackého náměstí pro účely lékařských 
ambulancí, další podpora hokejového klubu  
a odměny neuvolněným členům zastupitelstva, 
výborů či komisí města.

zím roce, jen navýšené o zákonem stanovené 
procento (kompletní přehled v tabulce). 

Zastupitelé se dále věnovali dotacím. Zá-
chranné službě Asociace samaritánů 
schválili roční podporu na provoz ve výši 
550 tis. Kč a dalších 688 470 Kč na defibrilátor.

Místní charitě odhlasovali 800 tis. Kč 
na sociální služby a 85 tis. Kč na projekt 
Teplá židle určený lidem bez domova.

Sdružení Semiramis přislíbili 168 tis. 
Kč na adiktologické služby v rámci terén-
ního programu.

Následovala volná diskuse občanů se zastu-
piteli. Pan Král upozornil na nespravedlnost 
ohledně poplatků za odpad u osob, které ne-
mají trvalé bydliště na území města, přesto zde 
žijí, produkují odpad a neplatí za něj. 

Pan Hejduk se dotazoval na dodržení nor-
my svítivosti nového úsporného LED osvětlení 
v Lobečku. 

Únorovému jednání bylo přítomno 19 z 21 
zastupitelů, další se bude konat 7. dubna, jste 
srdečně zváni.

ANDREA JŮNOVÁ

Záznam ze zasedání 
konaného 10. 2. 2025.

Reportáž z únorového 
zasedání zastupitelstva.
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Budova, kde by mohli 
ordinovat lékaři.



4 AKTUALITY

Terezo, jaké pracovní pozice jsou nyní 
volné?
V současné době jich je šest, jsou dost speci-
fické, proto je obtížnější je obsadit. Je 
na ně totiž třeba odborné vzdělání. 
Hledáme nové kolegy, kteří by 
zastali agendu sociálně-práv-
ní ochrany dětí, jednoho re-
ferenta a jednoho vedoucího 
oddělení, který převezme šta-
fetu po zaměstnankyni, která 
se chystá do důchodu. Také po-
třebujeme stavaře, kterých je na 
trhu práce nedostatek, ať už pro od-
bor realizací investic, či výstavby a územního 
plánování. 

Mohou se případní zájemci těšit na 
nějaké benefity?

Za několik let se nám podařilo vybudovat pro-
pracovaný systém, který zahrnuje stravenky, 
příspěvek na dovolenou/sport/kulturu, penzij-
ní připojištění… Máme pružnou pracovní dobu, 
sick days/zdravotní volna, dny volna navíc… Na 
to, že se nacházíme ve veřejné správě, jich je cel-
kem dost. Nově příchozí motivujeme i možností 
mimořádných odměn a osobním ohodnocením, 
které může být velmi podstatným doplňkem 

k základnímu tabulkovému platu.

Kde najdou žadatelé 
veškeré potřebné 
informace?
Vždy na úřední desce (buď fy-
zicky před budovou, nebo na 

na webu, tam rovněž v zálož-
ce Volná pracovní místa), také 

v Kralupském zpravodaji. Aktu-
álně rozšiřujeme reklamní kampaň, 

kam se dá, takže využíváme i informační ná-
stroje okolních obcí, reklamu v rádiu. 

Děkuji za rozhovor.
ANDREA JŮNOVÁ

Chtěli byste zkusit práci ve veřejné správě, ale máte obavu z tabulkového platu? Dost možná 
zbytečně. Na zájemce čekají zajímavé pobídky. Seznamte se s volnými pracovními místy a přijďte na 
pohovor. Detaily prozrazuje Tereza Pulcová, která má personální agendu na starosti...

Jaký je proces podání 
přihlášky? Jak probíhá 

samotné výběrové řízení? 
Jak následné zaškolení? To 

prozradí video pod QR kódem.
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Bc. TEREZA PULCOVÁ
Personalista Městského úřadu Kralupy 
nad Vltavou.

Na to, že se 
nacházíme ve 

veřejné správě, 
máme benefitů 

celkem dost.

Kvalifikované kandidáty 
dokážeme finančně motivovat



5AKTUALITY

Možnosti benefitů*:
- příspěvek na stravování ve formě stravenkové karty ve výši 
130 Kč/den,
- příspěvek na dovolenou, relaxaci, kulturu a sport, 
- příspěvek na penzijní připojištění až 500 Kč/měsíc, 
- služební mobilní telefon, 
- možnost celoročního využití rekreačního zařízení v Krkonoších, 
- možnost mimořádných odměn, 
- do budoucna možnost přidělení služebního bytu, 
- možnost zajištění předškolního (MŠ) a školského zařízení (ZŠ). 

*Jednotlivé benefity se mohou pro konkrétní pracovní pozici lišit.

Uchazeče o zaměstnání čekají zajímavé benefity

Zápis do 1. tříd ZŠ pro školní rok 2025/2026
Zápisy do 1. tříd kralupských základních škol proběhnou ve dnech úterý 8. 
dubna a středa 9. dubna 2025. Bližší informace o zápisech naleznete včas na 
webových stránkách jednotlivých základních škol.

Sledujte, prosím, průběžně webové stránky školy, do které budete dítě za-
pisovat. Registrace elektronických přihlášek k zápisu bude spuštěna na webo-
vých stránkách jednotlivých ZŠ dne 3. 3. 2025 v 00:00 hod. a ukončena dne 31. 
3. 2025 v 00:00 hod. 

ZŠ 28. října www.zsmikovice.cz

ZŠ Gen. Klapálka www.zsgenklapalka.cz

ZŠ Komenského www.zskomenda.cz

ZŠ Václava Havla www.zsvhkralupy.cz

ZŠ Třebízského www.trebizskeho.cz

Do 1. tříd budou zapsány děti narozené v období od 1. 9. 2018 do 31. 8. 2019 
a děti s odkladem povinné školní docházky z loňského roku.

Spádové obvody základních škol a všeobecné informace k zápisům nalez-
nete na webu města Kralupy nad Vltavou v sekci Děti - volný čas, ZŠ, MŠ, hřiště, 
parky/školství.

Zápis do MŠ pro školní rok 2025/2026
Zápisy do kralupských mateřských škol proběhnou ve dnech pondělí 5. května 
a úterý 6. května 2025. Bližší informace o zápisech naleznete včas na webo-
vých stránkách jednotlivých mateřských škol.

MŠ Dr. E. Beneše www.msbenese.cz

MŠ Gen. Klapálka www.msklapalka.cz

MŠ Třebízského
www.trebizskeho.cz  
(pouze 6. 5. 2025)

Pro děti, kterým bude do 31. 8. 2025 pět let a ještě do školky nechodí, je 
zápis povinný.

Spádové obvody mateřských škol a všeobecné informace k zápisům na-
leznete na webu města Kralupy nad Vltavou v sekci Děti - volný čas, ZŠ, MŠ, 
hřiště, parky/školství.

LENKA TUREČKOVÁ, 
ŠKOLSTVÍ, ODBOR SOCIÁLNÍCH VĚCÍ, ŠKOLSTVÍ A KULTURY

Referenta odboru realizace investic a správy 
majetku MěÚ Kralupy nad Vltavou
Nástup: ihned, popř. dle dohody.
Lhůta pro podání přihlášek: do 11. 3. 2025.
Nabízíme: Platová třída: 9, dle nařízení vlády ČR č. 
341/2017 Sb., v platném znění a zákona č. 262/2006 Sb. 
(zákoník práce).
Možnost mimořádných odměn a zaměstnaneckých benefitů, možnost 
získání služebního bytu, možnost zajištění předškolního (MŠ), možnost zajiš-
tění školského zařízení (ZŠ).

Referenta odboru výstavby a územního plánování 
MěÚ Kralupy nad Vltavou
Nástup: dle dohody.
Lhůta pro podání přihlášek: do 11. 3. 2025.
Nabízíme: Platová třída: 11, dle nařízení vlády ČR č. 
341/2017 Sb., ve znění pozdějších předpisů a zákona č. 
262/2006 Sb. (zákoník práce). 
Možnost mimořádných odměn a zaměstnaneckých benefitů, možnost 
získání služebního bytu, možnost zajištění předškolního (MŠ), možnost zajiš-
tění školského zařízení (ZŠ).

Referenta odboru výstavby a územního plánování 
MěÚ Kralupy nad Vltavou - agenda silničního 
hospodářství a speciálního stavebního úřadu
Nástup: ihned, popř. dle dohody.
Lhůta pro podání přihlášek: do 11. 3. 2025.
Nabízíme: Platová třída 11, dle nařízení vlády ČR č. 
341/2017 Sb., v platném znění, a zákona č. 262/2006 Sb. (zákoník práce). 
Možnost mimořádných odměn a zaměstnaneckých benefitů, možnost 
získání služebního bytu, možnost zajištění předškolního (MŠ), možnost zajiš-
tění školského zařízení (ZŠ).

Referenta odboru výstavby a územního plánování 
MěÚ Kralupy nad Vltavou - územně plánovací 
činnost 
Nástup: ihned, popř. dle dohody.

Město Kralupy nad Vlt. vyhlásilo VÝBĚROVÁ ŘÍZENÍ na:

Lhůta pro podání přihlášek: do 11. 3. 2025.
Nabízíme: Platová třída: 12., dle nařízení vlády ČR č. 341/2017 Sb., v plat-
ném znění a zákona č. 262/2006 Sb. (zákoník práce). 
Možnost mimořádných odměn a zaměstnaneckých benefitů, možnost 
získání služebního bytu, možnost zajištění předškolního (MŠ), možnost zajiš-
tění školského zařízení (ZŠ).

Referenta odboru sociálních věcí, školství a kultury 
MěÚ – sociálně-právní ochrana dětí na dobu určitou 
(po dobu mateřské a rodičovské dovolené)
Nástup: ihned, popř. dle dohody.
Lhůta pro podání přihlášek: do 11. 3. 2025.
Nabízíme: Platová třída: 11, dle nařízení vlády ČR č. 
341/2017 Sb., a zákona 262/2006 Sb. (zákoník práce). 
Příspěvek na stravování v hodnotě 130 Kč, příspěvek na dovolenou, rela-
xaci, kulturu a sport ve formě poukázek, příspěvek na penzijní připojištění 
až 500 Kč/měsíc, služební mobilní telefon, možnost celoročního využití re-
kreačního zařízení v Krkonoších, možnost mimořádných odměn a zaměst-
naneckých benefitů, do budoucna možnost přidělení služebního bytu, 
možnost zajištění předškolního (MŠ), možnost zajištění školského zařízení 
(ZŠ). 

Vedoucí oddělení sociálně právní ochrana dětí, 
v rámci odboru sociálně-právní ochrany věcí, 
školství a kultury MěÚ
Nástup: od 1. 4. 2025, popř. dle dohody.
Lhůta pro podání přihlášek: do 11. 3. 2025.
Nabízíme: Platová třída: 11, dle nařízení vlády ČR č. 
341/2017 Sb., a zákona 262/2006 Sb. (zákoník práce). 
Příspěvek na stravování ve formě stravenkové karty, příspěvek na dovole-
nou, relaxaci, kulturu a sport, příspěvek na penzijní připojištění až 500 Kč/
měsíc, služební mobilní telefon, možnost celoročního využití rekreačního 
zařízení v Krkonoších, možnost mimořádných odměn a zaměstnaneckých 
benefitů, do budoucna možnost přidělení služebního bytu, možnost zajiš-
tění předškolního (MŠ), možnost zajištění školského zařízení (ZŠ). 

Úplná znění výběrových řízení najdete na: www.mestokralupy.cz v zálož-
ce „Volná pracovní mí

Město Veltrusy vyhlásilo konkurzní řízení na pozici: ředitel(ka)  
ZŠ Veltrusy, nástup k 1. 8. 2025, přihlášky do 4. 4. 2025, více na  
www.veltrusy.cz nebo na tel. 724 181 109.
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Pane Vejrosto, jaká výročí čeká v brzké 
době kralupský turistický klub?
25. 3. 1925 nás čeká 100 let kralupské turis-
tiky, která byla založena ředitelem gymnázia 
panem Havlem. Od té doby se rozvíjí. Obrov-
ský boom měla za první republiky, to byl KČT 
jednou z nejvýznamnějších organizací. V roce 
1935 měla kralupská turistika 350 členů. Klub 
přečkal válku, ale nepřečkal rok 1948, kdy se 
musel spolu s dalšími sportovními kluby za-
členit pod ČSTV.

V roce 1990 - po sametové revoluci - došlo 
k obnovení KČT jako samostatné organizace. 

25. 9. 2025 navíc oslavíme 55 let činnosti 
místních turistických oddílů mládeže. Původ-
ně bylo založeno osm turistických oddílů mlá-
deže, nyní funguje jeden, máme 180 dětských 
členů, celkově 290. 

Chystáte nějaké oslavy přístupné 
veřejnosti?
Ano, máme v plánu dvě neformální setkání, 
jedno proběhne v rámci Mistrovství Středo-
českého kraje 29. 3. Pro výročí mládeže při-
pravujeme festival her a občerstvení. 

Můžete čtenáře pozvat na nějakou 
nadcházející akci?
Ročně pořádáme pro veřejnost zhruba 15 akcí. 
Jednou ze zimních je Uzlařská regata. 29. břez-
na pořádáme Mistrovství Středočeského kraje 

v Turistickém závodě. Asi nejznámější akcí pro 
veřejnost je Do Okoře bez oře, která proběh-
ne 5. dubna.

Kolik lidí se obvykle účastní oře?
Za špatného počasí cca 500-800 turistů. Když 
je krásně, je to o dost více, náš rekord je 2 500 
účastníků.

Jaké úspěchy klubu jste v rámci 
klubových soutěží zažili?
Naší hlavní soutěží je tzv. outdoor running, 
tyto závody běhají děti i dospělí, účast ob-
náší nejen rychlý běh, ale i vědomosti – ur-
čování turistických značek, znalost památek 
ČR, dřevin, překonávání azimutových úse-
ků, orientace v mapě, hod na cíl, plížení… 
Celá sezona vrcholí mistrovstvím ČR, dále 
mezinárodním mistrovstvím. Letos z Kra-

lup postoupilo 16 závodníků na mezinárodní 
mistrovství, dva si z něj odnesli titul mistra 
a další účastníci celou řadu medailí. A pro-
tože se nelze soutěží jen účastnit, musíme 
také některé pořádat, proto u nás organizu-
jeme krajské soutěže či dokonce republiková 
mistrovství.

Co obnáší být členem Klubu českých 
turistů?
Členem může být kdokoliv, každý si pak na-
jde parketu, která ho z nabídky aktivit zajímá 
nejvíce. U dětí máme přes týden pravidelné 
schůzky. O víkendu se konají výlety, akce, sou-
těže a závody pro všechny. 

Členové mohou také využívat slevy na drá-
ze či v rámci turistických pochodů, mají rov-
něž možnost levnějšího nákupu turistického 
materiálu…

Jaký je současný trend – daří se vám 
v této on-line době přijímat dostatek 
nových dětí?
Některý rok je dětí více, jindy méně, náborové 
akce neděláme, většinou se přidají další děti na 
doporučení svých kamarádů, které jim vypráví 
zážitky z našich akcí.

Mládežníci mají schůzky třikrát týdně, 
v pondělí hrajeme hry a učíme se něčemu no-
vému, ve středu tělocvik a netradiční deskové 
hry, ve čtvrtek máme přípravu na závody.

Výlety, příroda, rozvoj těla i ducha, přátelství - to vše je přidaná hodnota Klubu českých turistů, který 
v našem městě nabízí pestré vyžití všem generacím již 100 let. Jak se klubu daří, co jeho předsedovi 
dělá radost či starost. Jaké má plány do budoucna? Zmíněné a mnohé další prozradí rozhovor se 
Zdeňkem Vejrostou...

ZDENĚK VEJROSTA
Předseda KČT  
Kralupy nad Vltavou 
od roku 1987.
Od roku 1979 
vedoucím oddílu  
(v 18 letech).
55 let členem oddílu 
(již od dětských let od 
roku 1970 /založení 
oddílu mládeže/).

Rád vracím klubu to,  
co jsem od něj jako dítě dostal

Zimní přechod 
Nedvězí.
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o turistice  

s předsedou KČT.
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Jaká věková kategorie vašich členů je 
nejsilnější?
Naši členskou základnu tvoří dítka od tří let po 
dospělé v důchodovém věku, nejširší zastoupe-
ní máme ve věku 25-35 let. 

Co bolístky klubu, je něco, co byste chtěl 
zlepšit?
Ty jsou vždy a všude. Máme svoji turistickou 
základnu mezi koupalištěm a tenisovými kur-
ty, kterou máme pronajatou od roku 1987, od 
té doby ji zvelebujeme. Jsme rádi za jakoukoliv 
finanční pomoc, jak od města, tak od občas-
ných sponzorů.

Jaké období vaší participace v klubu 
považujete za nejradostnější?
Každá doba má svoje. Dětská léta a s nimi 
související bezstarostnost bylo pro mě krásné 
období plné her a dobrodružství, nechyběly 
tábory, sjíždění řek. V současné době mi uspo-
kojení přináší hlavně to, že můžu předávat svo-
je zkušenosti a vztah k turistice stovkám míst-
ních dětí. Vracím to, co jsem jako dítě dostal. 

Vím, že vaše organizace provozuje 
i půjčovnu, může ji využít i veřejnost?
Primárně je určena našim členům. Půjčujeme 
stany, paddle boardy, rafty… Nezříkáme se ani 
zápůjček veřejnosti, vnímáme to jako prezen-
taci klubu navenek a způsob nalákání dalších 
členů do svých řad. 

Podílíte se třeba i na opravách 
turistického značení tady v okolí?
Ne, to dělají jen vyškolení značkaři, my může-
me (a běžní turisté také) dát jen podnět k opra-
vě, když potkáme nějakou poničenou…

Podělíte se s námi o nějaký veselý zážitek 
nebo zajímavost?
KČT jako takový vznikl již v roce 1888, má-
lokdo však ví, že byl spoluzakladatelem Čes-

kého olympijského výboru, který na jeho tra-
dice navázal. A jak se to stalo? Jiří Stanislav  
Guth-Jarkovský byl členem KČT a zároveň za-
kladatelem ČOV. Po sametové revoluci se myš-
lenky ČOV opět propojily s těmi turistickými. 
KČT je členem ČOV, turistika je zařazena mezi 
neolympijské sporty. 

Děkuji za rozhovor.
ANDREA JŮNOVÁ

Z historie Klubu českých turistů
Kralupy nad Vltavou
"Není tu hlubokých lesů, není tu hor, jen 
rozlehlé lány polí, ale všude nás provází 
stín tajemného Řípu a modravé vrcholky 
Českého středohoří. Nemáme tu jezer ani 
rybníků, ale zato nás provází stuha Vltavy 
v hlubokém úvalu se vinoucí."

Odbor Klubu českých turistů v Kralupech 
n. VIt. byl založen 25. března 1925, jeho 
prvním předsedou byl ředitel gymnasia p. 
V. Havel a měl 146 členů.
V roce 1931 byl založen zvláštní vůdcov-
ský sbor vedený prof. R. Bláhou, který se 
staral o vycházky a rozsáhlou síť turistic-
kých značek. V roce 1934 byl zřízen krou-
žek lyžařský pod vedením p. Kratochvíla.
V letech 1948-1989 byla turistika organi-
zována pod Svazem turistiky a i v tomto 
období se podařilo udělat  mnohé pro 
její rozvoj. Turistika byla jednou z mála or-
ganizací, kde byla demokracie alespoň 
trochu cítit.  Hlavní náplní v 70. a 80. le-
tech bylo kromě vycházek a výletů plně-
ní „zápočtových cest“,  účast    na dálko-
vých pochodech, plnění výkonnostních 
odznaků, získávání oblastních odznaků a 
odznaku Turista ČSR.  Aktivní byla lyžařská 
turistika a oddíl VHT.
Zdroj: https://kralupska-turistika.cz/kct/

54. ročník 

DO OKOŘE BEZ OŘE
Sobota 5. dubna 2025

Akci zajišťují
Klub českých turistů Kralupy nad Vltavou

a
TOM 3511 Vltavský paprsek

Startovné: 20 Kč

STARTY
Kralupy nad Vltavou - od městského úřadu

Pěší trasa: 6:15-10:30 hod.
 Nejkratší trasa na Okoř je 14 km (nejdelší 50 
km).
Cyklotrasa: 8:00-10:30 hod.
 Trasy 30 a 50 km.

Zákolany - od nádraží ČD

Pěší trasa: 8:00-10:30 hod.
 Nejkratší trasa na Okoř je 7 km.

CÍL
OKOŘ - louka pod hradem
9:00-15:00 hod.

Akci Do Okoře bez oře podporuje Synthos.
Detailni program akce bude zveřejněn v dub-
novém zpravodaji.
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D o hledáčku spojenců se Kralupy nad Vl-
tavou dostaly kvůli rafinerii minerálních 

olejů, jež postavila roku 1901 firma Lederer 
a spol. Nejprve se tu vyráběl hlavně petrolej, 
od čehož byl odvozen její slavný název, násled-
ně se přešlo na produkci parafínu, olejů a po-
honných hmot. Po okupaci se Petrolejka stala 
součástí německého koncernu a později ukon-
čila činnost. Americké tajné služby toto však 
nevěděly, a tak se Kralupy – od roku 1941 již 

bez protiletecké obrany – staly později cílem 
leteckého útoku. 

Bomby měly být svrženy 
již v prosinci
Nálet na Kralupy měl proběhnout poprvé již 
28. prosince 1944, kdy ke zničení rafinerie bylo 
určeno 41 bombardérů typu Liberator, avšak 
pro hustou mlhu toho dne letci město vůbec 
nenašli a nakonec svůj smrtonosný náklad 

svrhli na území Miřejovic, Podhořan, Hleď-
sebe a Veltrus, kde o život přišel jeden člověk. 
Další nevydařený pokus o bombardování pro-
běhl 20. března 1945, avšak pro špatné povětr-
nostní podmínky byla akce odvolána a naopak 
piloti při návratu ještě ztratili jeden z letounů.

Osudný 22. březen 1945 byl nezvykle sluneč-
ný a teplý den, většina Kralupáků si tak užíva-
la radost z hezkého počasí i blížícího se konce 
války a nikdo netušil, že v ten samý den ráno 

Nálet na Kralupy: 

Na jaře roku 1945 začínalo být jasné, že válka se chýlí ke konci. Nebe nad říší ovládla letadla 
spojenců a zejména zničení Drážďan, jejichž hořící záře byla dobře vidět z Hrombaby, řada obyvatel 
Kralup okupantům přála. V té době ale místní nevěděli, že do čela pozornosti se záhy dostane i naše 
město. Osudným se mu stala tzv. „bitva o benzín“ zaměřená na petrochemický průmysl, jež měla 
německá vojska připravit o důležité suroviny a zlomit tak poslední odpor.

Tragické bombardování před 80 lety změnilo centrum jižního 
Podřipska v trosky, ani přesto se však naše město nevzdalo

Zničené hodiny na nároží 
Žižkovy, Husovy a Nádražní ulice.

Kostel nálet zázračně přežil.
Ostatní budovy (městské či soukromé) již 
takové štěstí bohužel neměly.
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Nálet na Kralupy: 

odstartovala ze základen v Itálii část strojů 15. 
americké letecké armády a mířila přímo na 
naše město. V 11:45 se v Kralupech rozhoukaly 
sirény, přičemž o tom jak lidé reagovali, nejlépe 
svědčí vzpomínka Oldřicha Šimka: „Jako ve-
litel domovní hlídky chodím po domech a uli-
cích, vyzývám obyvatele, aby se odebrali do 
krytu. Procházím Sokolskou ulicí a již slyším 
hukot leteckých motorů (…) a tu z 1. patra hlas 
děvčátka, které říká své mamince: „Mami, ta 
polévka je málo slaná.“ Zvedám hlavu a volám: 
„Liduško, tu polévku si osol až po náletu, teď 
běžte honem do krytu.“ Otec Lidušky, pan Kra-
tochvíl (…) vystrčí hlavu z okna a ptá se mne: 
„Už jsou blízko?“ V tom však vidí na obloze 
první stříbrné stroje. „Do krytu!“ zavolá hlava 
rodiny a již všichni se odebírají do sklepů, kde 
hledali záchranu.“

V krytech se odehrával 
boj o život…
Přesně v půl jedné se na nebi nad městem ob-
jevily první letouny a díky optickému zaměřo-
vači hned první bomba zasáhla svůj cíl – polo-
prázdný zásobník v objektu rafinerie. Po první 
vlně nastal chvíli klid, čehož využili někteří 
lidé k přesunu do jiného krytu či ke kontrole 
svého majetku, mezi nimi i O. Šimek: „Pojed-
nou ticho. Vyběhnu ven, v ulici vše v pořádku, 
jen všechna okna ve všech domech jsou vysy-
pána. Probíhám dům (…) vstoupiv do ložnice 
slyším další mohutný hukot letadel. (…) Vysko-
čím oknem na dvůr a spěchám do krytu ke své 
rodině. Skočím na práh dveří u sklepa chtěje 

sestoupiti po schodech dolů (…). V tom proni-
kavé svištění – rána – a já byl tlakem vzduchu 
hozen do sklepa.“ Sloup dýmu z hořící Petrolej-
ky bohužel záhy zakryl celé město, další piloti 
tak už nedokázali rafinerii lokalizovat a sha-
zovali bomby metodou „Offset“ – tedy naslepo 
do obytných čtvrtí, kde přinášely smrt jejich 
obyvatelům. Celkem 124 letounů Liberator na 
město svrhlo asi 286 tun bomb, samotný nálet 
trval cca 30 minut, avšak lidem v krytech to 
muselo připadat jako věčnost. 

Navíc, jediné kryty, které by dokázaly pře-
čkat přímý zásah, byly vytesány do masivu 
Hostibejku a z centra města tedy příliš vzdá-
leny. Poté, co nálet skončil, začal v zasaže-
ných sklepích, kam se lidé nejčastěji uchý-
lili, boj o život, což dokládá závěr Šimkovy 
výpovědi: „Rozpoutává se peklo (…). Dusíme 
se. Nářek dospělých, děsivý pláč dětí. Hma-
tám po lopatě. Lidé nemohou dýchat, prachu 
a kouře plný kryt. S námahou hledám ot-
vor k naší záchraně. Manželka mající na ru-
ce 15měsíčního synka naříká: „Jaroušek mi 
umírá.“ Pracuji jako stroj, snad víc. Podaří se 
odstranit pobořenou zeď ze schodů v té tmě? 
Musí! Vylezu na dvorek (…). Beru do svých 
rukou nehybné tělíčko svého synka (…). Ztrá-
cím orientaci, volám o pomoc, vzápětí se ob-
jeví mladý chlapec a odvádí mě do krytu (…) 
ke Karhanům. Tam mi učitel z pokračovací 
školy bere chlapce, zavádí umělé dýchání. Po 
mnoha pohybech ručičkama, vyvalí se chlap-
ci z pusinky písek, prach, bláto. Chlapec se dá 
do křiku.“ 

Škody byly obrovské, 
stejně jako ohlas
Zatímco syna pana Šimka se podařilo za-
chránit, mnoho jiných takové štěstí nemělo. 
V následujících dnech byli mrtví odnášeni 
do kralupského kostela, kde byli příbuznými 
identifikováni. Bilance byla tragická – zahy-
nulo 245 osob, z toho 145 Čechů, zbytek tvo-
řili zejména němečtí vojáci. Stejně tak nelze 
opomenout ani ztráty majetkové, zničena či 
poškozena byla veškerá městská infrastruktu-
ra, tj. kanalizace, osvětlení, povrchy ulic, dále 
veřejné budovy jako radnice, knihovna, okres-
ní soud nebo školní budovy. Celková škoda na 
majetku města stanovená po válce národním 
výborem činila přes 9 537 000 Kčs. Srovnána 
se zemí pak byla i velká část nádraží a celá řada 
průmyslových podniků.

Nálet na Kralupy, nejtragičtější událost v dě-
jinách města, vzbudil minimálně v našem re-
gionu velký ohlas. Pozornost na něj ve svých 
verších zaměřil Jaroslav Seifert, obrazy s jeho 
motivem vznikaly v ateliérech malířů Josefa 
Holuba a Stanislava Šturze. Velkou pozornost 
mu věnovali historici Otakar Špecinger a Ing. 
Josef Stupka, autor knihy Město v slzách. Sa-
motné oběti náletu připomíná pamětní deska 
na budově kostela a pozdější úspěšnou obnovu 
života v Kralupech replika historických ho-
din symbolizující zároveň, že poselství z bás-
ně Zdeňka Tintěry „Město se nevzdává“ bylo 
naplněno. 

JAN BARTOŠ

Kralupy po náletu, výtopna. Rafinerie minerálních olejů.
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Pane Kobero, jaké je v Kralupech životní 
prostředí?
Lepší, než jsem sám očekával. Před lety jsme 
se přihlásili do projektu Akčního plánu zlep-
šování kvality ovzduší, očekávali jsme, že bu-
dou naměřeny vyšší hodnoty polétavého pra-
chu, oxidu dusíku, oxidu síry, identifikovány 
nízkoemisní zóny… Pozvali jsme tedy speci-
alizované firmy na měření kvality ovzduší. 
Výsledky byly překvapující, i přes šílený pro-
voz, který denně přes Kralupy proudí, přes 
chemické podniky a další činnosti průmyslové 
zóny, jsme pořád v zelených číslech, ovzduší 
je velmi dobré. 

Jak konkrétně jsou kontrolovány 
chemické podniky?
Místní chemické podniky (Synthos a Česká ra-
finérská) jsou napojené na měřicí systém Čes-
ké inspekce životního prostředí, ta by bila na 
poplach, kdyby se stav kvality ovzduší zhoršil, 
rovněž by zavedla opatření (nikoliv kralupský 
městský úřad, jak se občané domnívají). 

Někdy si místní lidé i okolní obce stěžují na 
zápach, často to souvisí se zapínáním fléry, jin-
dy se stane v areálu nějaká nehoda. S těmito 
riziky člověk musí v průmyslovém městě počí-
tat. Jsou na to připravené havarijní plány, ale 
mohu občany ubezpečit, že všem těmto nega-
tivům se snaží zodpovědné osoby v dotčených 
provozech předcházet…

Pro Kralupáky jsou však chemičky mnohdy 
srdeční záležitostí, hlavně když v nich celý ži-
vot pracovali, ti jsou shovívavější.

Stavu ovzduší posledních let dost pomohlo 
i to, že auta mají povinně katalyzátory, kvalita 
paliva a spalování je tedy lepší, auta nyní ne-
produkují tolik škodlivin jako dříve. 

V čem máme jako město v ochraně 
životního prostředí rezervy? 
Nejen naše město, ale obecně po celé republice 
máme rezervy v ochraně přírody. Z hlediska 
celkové vyváženosti života na Zemi jsou velmi 
důležité stromy. To je všeobecně známý fakt. 
Jakékoliv kácení stromů ve městě pak budí vel-
ké emoce, je však třeba si uvědomit, že stromy, 
stejně jako lidi, trápí neduhy (např. houby), ne-
bo se chýlí jejich život ke konci. Kdyby takový 
strom na někoho spadl, vinu by nesl ten, kdo 
nepovolil jeho pokácení. Na druhou stranu, 
pokácení jakéhokoliv stromu musí být velmi 
dobře zdůvodněno a být opodstatněné, aby ne-

bylo možné zlikvidovat zdravé kusy. U spor-
ných stavů spolupracujeme s dendrologem VŠ 
zemědělské, který přijede a udělá znalecký po-
sudek. I zde musí být přítomen zdravý rozum, 
z finančních důvodů nelze dělat znalecký po-
sudek na každý strom…

Které další oblasti jsou pro vás klíčové?
Určitě ochrana zemědělského půdního fondu, 
a to z toho důvodu, aby skladovací haly nerostly 
jakou houby po dešti a nezabíraly kvalitní pů-
du. Bohudík na to pamatuje zákon, na 1. a 2. 
bonitní třídě je striktně zakázáno stavět, což 
je velmi dobré opatření. Neustále by byla zabí-
rána další a další zemědělská půda, a to by ne-
bylo z hlediska potravinového řetězce vhodné. 
Taková půda by nám v budoucnu mohla chybět 
v rámci potravinové soběstačnosti.

Další agendou je myslivost, v poslední době 
se na Kralupsku ve velkém objevují nedomo-
rodé druhy zvěře – daněk, jelen sika a muflon. 
Když daněk navštíví chmelnici, přichází země-
dělec o všechny příjmy. Daněk nemá přirozené 
nepřátele, je nutné jej redukovat. Bohužel to-
to zvíře hodně migruje. Při povodních v roce 
2002/2013 z veltruského parku pár kusů uteklo, 
bylo poškozené hrazení obory, od té doby se dost 
namnožily. Viděl jsem záznam z kamer, jak se 
stádo daňků ve večerních hodinách prochází ve 
Veltrusech po náměstí. Dále jsou ve Vojkovicích, 
Hostínu u Vojkovic, Všestudech. Také divoká 
prasata působí velké škody. Zatím na tom ale 
nejsme tak, abychom museli vyhlásit mimořád-
né opatření a povolávat vojsko 
jako v Ústeckém kraji…

Děkuji za rozhovor.
ANDREA JŮNOVÁ

I přes chemické podniky 
jsme v zelených číslech

Otázka životního prostředí a ovzduší je v Kralupech velmi frekventované téma, je třeba se něčeho 
obávat? Co odbor životního prostředí aktuálně řeší, jak je to s kácením stromů a jejich obnovou? To 
prozradí Jan Kobera, který má tuto agendu na starosti...

Mgr. JAN KOBERA

Vedoucí odboru životního prostředí 
Městského úřadu Kralupy nad Vltavou 
od 1. 1. 2003.

Rozhovor s Janem Koberou.
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Tento článek má sloužit především pro naše občany, kteří zachytili, že se v zimních měsících častěji 
vyskytují poruchy na veřejném osvětlení. Účelem tohoto článku je občanům představit a přiblížit, jak 
to s veřejným osvětlením funguje, kdo se o co stará a jaké jsou naše možnosti.

V kralupském parkovacím domě je možné 
rezervovat si parkovací místo. Cena za je-

den takto vyhrazený prostor činí 12 000 Kč na 
rok, přičemž parkovací  karta se vždy vydává 
na jedno konkrétní jméno, nikoliv na SPZ. Pro 
srovnání – pronájem garáže ve městě stojí dle 
lokality 2 100-3 000 Kč/měsíc.

Dále je možné pořídit půlroční parkovací 
kartu za 2 040 Kč, čtvrtletní za 1 020 Kč, mě-
síční za 400 Kč. Kartu lze zakoupit na pokladně 
MěÚ Kralupy nad Vltavou. Vratná záloha za ka-
ždou zakoupenou kartu činí 500 Kč. V případě 
jejího neobnovení dojde k vrácení této zálohy. 

Aktuálně parkovací dům ve všední dny vy-
užije cca 260 řidičů.  (RED.)

O d 1. března 2025 dochází na městském 
úřadě ke sloučení správního a živnosten-

ského odboru. Tato novinka však pro občany, 
kteří přijdou např. s žádostí o nový pas, ob-
čanský průkaz či v záležitostech týkajících se 
živnostenského práva nebo matriční agendy, 

nepřináší žádnou organizační změnu. To ta-
ké  potvrzují slova Zdeňky Böhmové, vedoucí 
odboru: „Všichni úředníci zůstávají ve stáva-
jících kancelářích, občané se nemusí bát, že by 
někoho z nás komplikovaně a dlouze hledali. 
Tomu jsme se chtěli vyhnout na prvním místě.“ 

Jedinou změnou tak zůstává přesun vedou-
cí odboru do kanceláře č. 204 (druhé patro). 
Oficiální název byl zvolen takto: Obor správní 
a obecní živnostenský úřad.

ALEŠ LEVÝ, 

TISKOVÝ MLUVČÍ

P ro začátek bych uvedl, že ve městě je v pro-
vozu 2 265 světelných bodů (lamp). Tyto 

lampy jsou ve většině pospojovány v podzemí 
pomocí kabelů. V rámci města existují takzva-
né okruhy, což jsou oblasti, které jsou jištěny 
za pomocí jednotlivých rozvaděčů, které se na-
lézají v různých částech města. Okruhů se ve 
městě nalézá 36.

V rozvaděčích se nalézají především jistící 
prvky, v některých také například soumrako-
vá čidla. Tato čidla zajišťují to, že se jednotlivé 
oblasti ráno vypínají a večer zapínají v závis-
losti na intenzitě přirozeného světla. Některé 
okruhy na sebe tzv. navazují, a to tak, že jedno 
čidlo zapíná více okruhů. Proto se v některých 
oblastech města někdy stává, že se již svítí a ně-
kde ještě ne.

S tím je bohužel spojené i to, že když v někte-
ré větvi dojde k poruše, má to za následek to, 
že mohou zhasnout i některé další větve, které 
nemají s poruchou co do činění.

Příčiny poruch jsou následující: dosluhující 
kabel, poškozený kabel, technická závada na 
svítidle, vandalismus, poškození světla - na-
příklad nabouráním, kombinace výše uvede-
ných variant.

V posledních letech je nejčastější příčinou 
výpadku kombinace poškozeného a starého ka-
belu. Převážná část kabelového vedení je stará 
přes 50 let. Kabely jsou po takové době provozu 
takzvaně vyhřáté a v některých místech dojde 

čas od času k jejich přehřátí a ná-
slednému přepálení.

Pokud se v blízkosti kabelů 
v nedávné době odehrávaly na-
příklad nějaké výkopové prá-
ce, může vlivem pohybu kabe-
lu také dojít k jeho poškození. 
Někdy je kabel poškozen i výkopový-
mi pracemi dalších firem, které do ze-
mě ukládají svá vedení. Bohužel tato poškození 
nejsou zjevná a často se projeví později, někdy 
i s odstupem několika měsíců, kdy je místo již 
dávno uvedeno do původního stavu.

V zimě je zátěž vedení největší, jelikož sví-
cení v těch nejdelších dnech probíhá i po do-
bu 14 hodin denně. Vedení se pak více zahří-
vá a je větší pravděpodobnost vzniku poruch. 
Technické služby mají k dispozici dva dělníky 
a dva automobily na údržbu tohoto zařízení. 
Jejich náplní práce je kromě jiného i odstra-
ňování poruch.

Jak probíhá oprava?
Často se však jedná o doslova detektivní práci, 
jelikož okruhy často čítají kilometry kabelů, ve 
kterých je třeba najít příčinu. Když se podaří 
lokalizovat úsek s problémem, je často nutné če-
kat na tzv. měřící vůz, který umí poruchu nalézt 
s přesností na jeden metr. Čekací doba na toto 
zařízení se však pohybuje v řádu týdnů. V ta-
kovém případě se proud k poškozenému místu 

přivede ze dvou stran a dotčené místo s poru-
chou, zpravidla dvě lampy, zůstane zhasnuto 
do doby objevení přesného místa poruchy.

Jak můžete pomoci?
Vzhledem k počtu a stá-

ří některých svítidel dochází 
nezřídka i k poruchám samot-
ných svítidel. V takových pří-

padech bychom chtěli požádat občany o zpět-
nou vazbu ve formě nahlášení nefungujícího 
osvětlení. Nejlepší je nahlásit číslo lampy online 
například prostřednictvím aplikace Munipolis, 
kde je možné závadu ohlásit. Často se setkává-
me s tím, že občané čekají, až nefungující lampu 
najdeme. To ale vzhledem k množství práce, sví-
tidel a rozloze města není často v našich silách.

Vedle oprav lamp se naši elektrikáři věnují 
také obsluze parkovacích automatů ve městě, 
pracím na vysokozdvižné plošině či montáži 
a demontáži vánočního osvětlení na lampách 
veřejného osvětlení. Například posledně zmi-
ňovaná činnost zabere minimálně dva měsíce 
v roce. Během instalace a demontáže vánoční 
výzdoby se zároveň provádí i běžné opravy ve-
řejného osvětlení atd., což zajišťuje efektivní 
využití pracovních sil i zdrojů.

Děkujeme za vaši pomoc a trpělivost při ře-
šení poruch veřejného osvětlení!

LUBOŠ NĚMEC, ŘEDITEL TSM

V zimních měsících nás více zlobí veřejné osvětlení

Správní a živnostenský odbor byl sloučen

Dopřejte si parkování v suchu a bezpečí
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K ralupští si mohou nově na-
koupit nebo čerpat služby 

u společností: Action, Asijské 
bistro, BENU lékárna, Billa, CCC, 
Datart, Deichmann, DM drogerie, 
Gate, JYSK, KIK, McDonald’s, 
nehtové studio, Orion, ORLEN 
express - čerpací stanice, Penny 
Market, Pepco, ProSpánek, Ross-
mann, Sinsay, Sparkys, Sporti-
simo, Super ZOO, Takko, Teddy 
a Traficon. 

Do nákupní zóny je možné při-

jet i hromadnou dopravou (linkou 
370 a vybranými spoji linky 663). 
Nejbližší zastávka (Kozomín, roz-
cestí) je vzdálena od obchodního 
centra cca 300 m, během pětimi-
nutové chůze po nově vybudované 
stezce pro pěší a cyklisty se zá-
kazník dostane ze zastávky auto-
busu do areálu. Zajíždění autobu-
su přímo do areálu obchodního 
centra v plánu není. Ve všední 
dny jezdí spoje každých 20-30 
minut, o víkendu je frekvence 

nižší. Posílení spo-
jů bude předmětem 
jednání mezi okol-
ními městy, inves-
torem a poskyto-
vatelem dopravy, 
o výsledku jednání 
přinese informace 
některý z dalších 
zpravodajů. 

 ANDREA JŮNOVÁ

Za humny otevřelo 
nákupní centrum

VOX POPULI 

ODPADOVÁ STRATEGIE MĚSTA

Vážená redakce,
v lednovém čísle zpravodaje píšete na straně 
8 o  hledání odpadové strategie. Při tom na 
okraji města je komplex chemických výrob. 
Co se pokusit navázat s nimi spolupráci? 

Při budování Kaučuku v šedesátých létech 
minulého století byla postavena i  jednotka 
spalování nebezpečných odpadů s  řízeným 
dvoustupňovým spalováním, neutralizací spa-
lin a jejich odtahem do dostatečně vysokého 
komína. V jakém je stavu dnes a jak je využita 
její kapacita, je otázka.

Jsem přesvědčený, že v bývalém Kaučuku 
jsou i další technologie, které by mohly vyrá-
bět teplo, plyn, elektřinu a  předzpracované 
meziprodukty pro skladování zdrojových suro-
vin v létě a pro jejich využití v zimě.

Výhodou je, že jsou dosud v provozu rozvo-
dy páry nízkých parametrů do města.

Případné zpracovávání odpadků by mohlo 
být výhodné pro obě strany – město i podnik.

ZDRAVÍ POSPÍŠIL Z KRAKOVSKÉ

Odpověď na dotaz občana  
z 13. 1. 2025

Dovolte mi reagovat na dotaz pana Pospíšila 
ohledně spalování komunálního odpadu ve 
spalovně, která se nachází v areálu chemic-
kých výrob Kralupy. 

Tento dotaz by měl být směřován spíše na 
vlastníka spalovny, kterým není společnost 
SYNTHOS. 

V této souvislosti bych chtěl uvést, že maji-

telem spalovny je firma AVE, která nemá nic 
společného se dvěma největšími chemickými 
firmami, které v  tomto areálu provozují che-
mické výroby. Jedná se o  společnosti Orlen 
Unipetrol a  SYNTHOS Kralupy a. s. Obě tyto 
společnosti s firmou AVE spolupracují a využí-
vají spalovnu k likvidaci odpadů, které při své 
činnosti vyprodukují. 

S pozdravem 

DAVID POHL, 
PŘEDSEDA PŘEDSTAVENSTVA 

SYNTHOS KRALUPY A. S.
Do uzávěrky zpravodaje nedošla ze společ-

nosti AVE žádná reakce, pokud by se tak sta-
lo následně, bude odpověď otištěna v dalším 
vydání. 

POPLATKY ZA ODPAD

Vážená redakce,
zasílám Vám reakci na Váš článek o  novém 
poplatku za odpad:

Budu rád za zpětnou vazbu, nejen Vaši, ale 
i odpovědných zástupců města.

https://www.kralupskyzpravodaj.cz/ 
2024/12/19/21 milionu-tolik-doplacime-za-
odpady/

Začala platit místní vyhláška o poplatku za 
obecní systém odpadového hospodářství. 
Název vyhlášky je ambiciózní, provedení je 
simplifikující až simplicistní. Zodpovědný ob-
čan třídí a  stará se, aby jeho uhlíková stopa 
byla minimální. Jak tato vyhláška napomáhá 
budovat onen zmíněný systém? Jsme velká 
rodina - 2 dospělí a  5 dětí - mají-li platit po-
platek všichni poplatníci žijící ve společné 

domácnosti (6x900 + 1x200) znamená to, že 
vyvézt naši nádobu na odpad, která je ob-
vykle zpola plná, je více než pětinásobně 
dražší, než stejná nádoba jednoho poplatní-
ka, která je plná?! Jsme národ Švejkův, a tak 
mi přišlo na mysl - postavit 7 popelnic  před 
dům, za každého platícího  - vyhláška toto 
nezakazuje. Inu odpady je třeba řešit a zave-
dení nového poplatku je řešení. I  když bych 
osobně preferoval vyřešit chybějící peníze 
za odpad navýšením daně z  nemovitosti.   
Nad čím ale stěží mohu mávnout rukou je fakt, 
že nová vyhláška nařizuje povinnost platit po-
platek dětem všeho věku - nikoliv rodičům/
zákonným zástupcům, ale dětem. Hlavním 
produktem tohoto nastavení není vyřešení od-
padového hospodářství v Kralupech, včetně 
třídění, recyklace a vyššího zájmu lidí o udrži-
telnost. Naopak starosti o  exekuce po dovr-
šení plnoletosti dětí, jejichž rodiče poplatek 
nehradili. Těžko očekávat, že 3leté dítě má 
bankovní účet a  umí si na stránkách města 
vygenerovat kód k  platbě.  Toto je velký ne-
dostatek nové vyhlášky a určitě by mělo dojít 
k okamžité revizi. Nechci, jakožto občas chy-
bující člověk, připravit svým dětem překvape-
ní k 18. narozeninám v podobě exekuce z po-
platku za odpad. A tak prosím zástupce města 
a úředníky o provedení úpravy,  která přene-
se  povinnost vyplývající z  vyhlášky na rodiče 
a zákonné zástupce. 

S pozdravem

PETR MARHAN
Odpověď na dotaz připravuje místostarosta 

Vojtěch Pohl, bude otištěna v dubnovém vy-
dání KZ.

26. 2. 2025 otevřelo v Kozomíně 26 poskytovatelů 
zboží či služeb. 
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Ž ivotní pouť Jindřicha Bišického započala 
11. února 1889 v Zeměchách, kde se naro-

dil do židovské rolnické rodiny. Když dokon-
čil měšťanskou školu v Kralupech nad Vlta-
vou, nastoupil do učení na zedníka. Ve studiu 
pokračoval na C. a k. státní průmyslové škole 
stavební v Praze. Tam absolvoval odbornou 
praxi, která jej zavedla do města Drohobycz 
v tehdejší Haliči, kde dělal stavbyvedoucího. 
O rok později ho (jako absolventa technického 
oboru) povolali na tehdy povinnou desetimě-
síční vojenskou službu do italského Tridentu. 

Na bojišti
První světová válka přišla bez varování. Na 
jejím začátku narukoval do Štýrského Hrad-
ce, což bylo dáno poptávkou po jeho profesi 
stavebního kresliče. Stal se členem 47. pěšího 
pluku, kam nastoupil jako technik, ale nakonec 
byl pověřen fotografováním. 

Jak se k fotodokumentaci 
pluku dostal? 
Byl velmi pokrokový. Fotografie (jako techno-
logie a médium) byla v době před první světo-
vou válkou velmi populární a byla již relativně 
dostupná z pohledu jednoduchosti obsluhy, 
dostupnosti techniky a ceny přístrojů. A tak se 
stalo, že 1. světová válka byla plná amatérských 
fotografů, kteří si vzali své vybavení s sebou. 
Ne jinak tomu bylo u Bišického. Navíc jako dů-
stojník měl prostor se systematickému doku-
mentování pluku věnovat, jeho fotografie do-
plňovaly zápisy událostí na frontě. Zanedlouho 
se stal blízkým přítelem historika regimentu, 
barona Ludwiga von Vogelsanga, i v jeho zájmu 
bylo život 47. pěšího pluku dokumentovat, je-
likož měl s obrázky další plány.

Válečný fotograf 
Válečné působení Jindřicha Bišického je možné 
z geografického hlediska rozdělit na dvě etapy: 

a) 1914—1915: účast v bojích na karpatské 
a haličské frontě;

b) 1915: přesun přes Uhry na sočskou frontu, 
později do Tyrol a Dolomit. Na italské frontě 
se účastnil bojů až do ukončení války v roce 
1918. Většina dochovaných fotografií pochází 
právě z onoho druhého období — z fronty ra-
kousko-italské. Tyto dva celky doplňuje několik 
snímků z domácího prostředí z okolí Velvar.

Po návratu domů
V roce 1917 se oženil. Stalo se tak na dovolence, 
kterou pro ten účel dostal. Jeho ženou se stala 
Zdeňka Pekárková ze Slatiny. V roce 1918 se 
jim narodila dcera Milena. Po válce se mladá 
rodina přestěhovala do Velvar a Jindřich se 

fotografii přestal věnovat. Archivací negativů 
z války jeho stopa prakticky končí. Důvodem 
odklonu mohla být potřeba uživit a obstojně 
zabezpečit svou rodinu, jelikož jeho žena po-
cházela ze zámožných poměrů.

Mistr zednický
Velmi zajímavé bylo i jeho meziválečné půso-
bení coby majitele stavební firmy. Dodnes ne-
sou Velvary a okolí jeho otisk ve formě mnoha 
stavitelských realizací. Byl znám svou pečli-
vostí a precizností i v tomto oboru. Postavil 
převážnou část domů ve velvarské čtvrti Spo-
řilov, kde dodnes bydlí jeho vnuk. Realizoval 
také funkcionalistickou vilu pro tehdejšího 
významného obyvatele Velvar, pana Černíka. 
Ale nejvýznamnějším stavebním projektem 
bylo vybudování synanogy. Jednalo se o jednu 
z historicky posledních synagog postavených 
před druhou světovou válkou. Vyprojektoval 
ji architekt František Albert Libra a má čis-
té linie funkcionalismu. Stavitelské zakázky 
měl Bišický ještě tři roky po německé okupaci.

Druhá poválečná etapa
Během 2. světové války se moc nestavělo. Posta-
vení Bišického, který měl židovské předky, ne-
bylo ideální. Dokonce na něj bylo podáno udání 
ke kladenskému gestapu.
 
Závěr života
Po 45. roce byl již nemocný. Jezdil autem pro 
národní výbor. Zemřel 31. srpna 1948 ve Vel-
varech ve věku 60 let.

Byl pohřben na velvarském hřbitově. Měst-
ský úřad vytvořil brožurku významných hro-

bů, mezi nimiž je i poslední místo odpočinku 
Jindřicha Bišického. Na Pražské bráně je trva-
lá expozice jeho velkoformátových fotografií. 

Objevení fotografa
Fotograf Jindřich Bišický byl identifikován až 
v roce 2009 v průběhu konání výstavy, kte-
rá byla pořádána Správou Pražského hradu 
ve spolupráci s fotografem Jaroslavem Kuče-
rou, teoretičkou fotografie Danielou Mrázko-
vou a vojenským historikem Janem Haasem. 

Nejslavnější válečný fotograf 
se narodil v Zeměchách

Jindřich Bišický,
✱11. února 1889 Zeměchy,  
 30. srpna 1949 Velvary. 
Fotograf a stavitel.
Na frontě pořídil výjimečné snímky 
z období 1. světové války. Postavil 
převážnou část domů ve velvarské čtvrti 
Spořilov, také funkcionalistickou vilu 
a synagogu.

Jindřich Bišický před válkou, 
portrétní fotografie z roku 1910 
pořízená ateliérem Langhans v Praze.

Michal Rybák, 
vnuk Jindřicha 

Bišického.
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Výstava nazvaná „Pěšky 1. světovou válkou — 
objektivem neznámého vojáka“ se konala pod 
záštitou prezidenta Václava Klause. Na výstavu 
se přišel podívat PhDr. Michal Rybák, vnuk 
Jindřicha Bišického, žijící ve Velvarech, který 
v exponátech poznal dílo svého dědečka. Spo-
lečně s Jaroslavem Kučerou pak výstavu dopl-
nili a opravili titulky k fotografiím.

Michal Rybák,  
vnuk Jindřicha Bišického:
„Jako kluk jsem se dědečkovými fotografie-
mi soustavně probíral. Vždy mě fascinovaly. 
Jejich prostřednictvím jsem válku klukovsky 
prožíval. Na gymnáziu v Kralupech nad Vlta-
vou jsem se o nich zmínil spolužákovi, který 
přešel na naši školu z Prahy. Negativy jsem 
mu zapůjčil. Slíbil totiž, že by mohl zprostřed-
kovat publikování fotografií v nějakém časo-
pise. Ukázalo se ale, že je to komplikovaná 
osobnost. Během 14 dní přestal gymnázium 
navštěvovat. Já na něj ztratil kontakt.

To bylo někdy v roce 1971. Jediné, co mi do-
ma zbylo, bylo několik stovek dědečkových 
pozitivů. Nikdo z naší rodiny netušil, že jsou 
z historického pohledu tak cenné. 

Zájem o historii (i ve vztahu k 1. světové vál-
ce) mě provázel stále. Proto jsem si nenechal 
v roce 2009 ujít výstavu snímků pořízených 
v 1. světovém konfliktu neznámým vojákem. 
Na nádvoří jsem spatřil první snímek a bylo 
mi jasné, že nejde o práci neznámého

vojáka. Díval jsem se na dílo svého dědy. 
Byl jsem v šoku. Vrtalo mi hlavou, jak se moh-
lo stát, že se fotografie, které se ztratily kdesi 
v čase, najednou vystavují na Hradě.“

Jaroslav Kučera, fotograf, 
spolupořadatel výstavy 
Pěšky 1. sv. válkou
„První sbírku fotografií z 1. světové války jsem 
dostal od Honzy Macha, také novináře, plus 
minus v roce 1973. Nevěděli jsme, co s tím. 
Vystavovat je tehdy nešlo, za komunistů nebyl 
o takové věci zájem. Uložili jsme to do staré 

skříně, kterou jsem měl doma v ateliéru. Po 
třiceti letech jsem potřeboval při malování 
odstavit skříň a najednou jsem znovu objevil 
krabice plné negativů od neznámého vojáka. 

Negativů bylo na pět set — skleněné, ale 
i plan filmy. V té době (rok 2002) jsem se se-
znamoval s technologickými postupy digi-
tální fotografie. Rozhodl jsem se podívat na 
ty nalezené optikou skeneru. Po naskenová-
ní negativů mi bylo jasné, že jde o umělecky 
i kompozičně hodnotné dílo, které je v dobrém 
technickém stavu. 

Když to viděla teoretička a kritička foto-
grafie, řekla, že tato sbírka nemá v dějinách 
obdoby, že sice existují výborné snímky z prv-
ní linie, ale snímky od českých fotografů jsou 
úplně jiné, dokumentují totiž podrobně a sys-
tematicky běžný život vojáků na frontě a v její 
blízkosti.

Následovalo několik výstav v roce 2004 
a 2009. Jenže to se ještě nevědělo, kdo byl au-
torem. Vybraný soubor 153 nejlepších jsem 
naskenoval a nechal nazvětšovat technikou 
Light Jet na velký formát a společně se Sprá-
vou pražského hradu tyto snímky vystavil.

Během velice úspěšné výstavy „neznámé-
ho vojáka“ vyšlo autorství najevo. Ukázalo 
se, že to byl Jindřich Bišický, štábní fotograf 
47. regimentu“.

Odkaz fotografa
Smysl pro humanistickou fotografii Jindřicha 
Bišického je patrný v knize Das Steirische In-
fanterieregiment Nr. 47 im Weltkrieg (Štýrský 
pěší pluk č. 47 ve světové válce), která doku-
mentuje život pluku. Autorem textu knihy je 
historik regimentu baron Ludwig von Vogel-
sang, který požádal Bišického o vizuální doku-
mentaci, dílo obsahuje na dvě stovky fotografií, 
publikace vyšla až v roce 1932 jako oslava regi-
ementu, jehož historie sahá až ke konci 17. sto-
letí (předkové barona pluk vlastnili). Historik 
s fotografem na frontě navázali silné přátelské 
pouto. Dopisovali si až do konce svého života. 

Kdo měl možnost do knihy nahlédnout, zjis-

til, že tvůrce fotografií byl velmi empatický. 
V podstatě předběhl svou dobu o 15 let. Doká-
zal se vcítit do denních radostí a strastí vojáka, 
války, krve, nervů a osamění.

Když tvořil, rozhodně nebyl od zachycované 
reality odstíněn. Byl její součástí – jako svědek 
umírání a beznaděje musel prožívat svá osobní 
traumata. Právě v tomto aspektu tkví humani-
stická podstata odkazu jeho systematické prá-
ce. „Jeho očima“ si dnes můžeme prohlédnout 
život na frontě a představit si, jak bychom se 
vypořádávali s odloučením od domova, navíc 
za neustálé přítomnosti smrti. 

Velmi výstižně shrnul odkaz Jindřicha Bišic-
kého ve své bakalářské práci věnované jeho dí-
lu Tomáš Chadim*: „U Bišického nejsme divá-
ky heroických fotografií, které známe z dějin 
fotografie 1. světové války. V jeho případě se 
nejedná o shluk nahodile nasnímaných sním-
ků bez koncepce. Naopak, autor jde k jádru 
věci, jde přímo k člověku a jeho duši. Mapuje 
systematicky každodenní niterní život obyčej-
ného příslušníka pluku. Mapuje jej dlouhé mě-
síce. Obrázky citlivě komponuje. Všemi těmito 
aspekty a jejich prolnutím předbíhá z pohle-
du dějin fotografie svou dobu. V tehdejší době 
bylo zachycování takové intimity tabu. I ty 
fotografie, kde nejsou zachyceny každodenní 
okamžiky života pluku, jsou velmi intimní, 
protože doplňují celý obraz. Např. fotografie 
znovupostaveného náhradního mostu, letecká 
fotografie vrcholků Julských Alp nebo polní 
prádelny. Ač jsou tyto fotografie prosté lidské 
postavy, tak ji zde velmi intenzivně cítíme. 
Víme, že most postavili ženisté za nelehkých 
technických podmínek, že prádelnu obsluhují 
členové pluku. Nejde tedy o popisné fotografie 
vojenského vybavení či zbraní, ale o příběh li-
dí, kteří tyto prostředky buď používají, nebo 
jsou jimi mrzačeni a zabíjeni. Smrt se týka-
la každého. Voják nikdy nevěděl, zda nebude 
v další várce obětí. Ale měl jistotu, že pokud 
to nebude on, bude to někdo z jeho známých 
či přátel.“

PŘIPRAVILA ANDREA JŮNOVÁ 

Redakčně kráceno, převzato ze zdrojů:
*Tomáš Chadim, Jindřich Bišický, Fotograf 1. světové války (bakalářská práce)
http://www.ifotovideo.cz/rubriky/co-se-deje/jindrich-bisicky-podivejte-se-na-vyjimecne-valecne-snimky-jejichz-autor-se-nedozil-uznani_13148.html
https://magazin.aktualne.cz/foto/za-zaverkou-1-dil-jaroslav-kucera-a-fotografie-z-prvni-sveto/r~52859508086411efa26cac1f6b220ee8/

Kamarádi nad hrobem Josefa 
Hlaváčka od 47. pěšího pluku 
padlého 5. ledna 1916. Ošetřování zraněných vojáků.
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D ovolujeme si vás informovat o plánova-
né výluce na železniční trati 091 Praha – 

Kralupy nad Vltavou, která se dotkne i cestují-
cích využívajících linku S4 Praha - Kralupy nad 
Vltavou - Vraňany – Hněvice a rovněž spojů 
linky R44 (Sp 1494 a Sp 1495 z/do Slaného).

Výluka proběhne od 3. 3. 2025 do 1. 8. 2025 
v úseku Praha-Masarykovo nádraží – Praha-
-Holešovice zastávka.

DOPADY VÝLUKY
 Všechny vlaky linky S4 budou ukončeny ve 
stanici Praha-Holešovice s přestupem na me-
tro C.
 Vlaky nebudou obsluhovat stanice Praha-Ho-
lešovice zastávka a Praha Masarykovo nádraží.
 Poslední dva večerní vlaky do Prahy a první 
a poslední ranní vlak z Prahy pojedou až z/do 
stanice Praha hl. n.

INFORMACE PRO IMOBILNÍ 
OSOBY
Stanice Praha-Holešovice, která bude po dobu 
výluky výchozí i nástupní pro vlaky linky S4, je 
plně bezbariérová, stejně jako přístup do me-
tra C. Imobilní cestující se tak nemusí obávat 
žádných komplikací.

NOVÉ NÁDRAŽÍ PRAHA-BUBNY
Po skončení výluky v srpnu 2025 nebude ob-
novena zastávka Praha-Holešovice zastávka.

Nahradí ji zcela nové moderní nádraží Pra-
ha-Bubny, které se buduje v těsné blízkosti sta-

nice metra C Vltavská. Toto nádraží přinese 
cestujícím řadu výhod:
 Bezbariérový přístup: Nádraží bude plně bez-
bariérové, s výtahy a eskalátory pro pohodlný 
přístup k vlakům.
 Moderní zázemí: Cestující se mohou těšit na 
moderní odbavovací halu s pokladnami, čekár-
nou a dalšími službami.
 Obchodní prostory: V rámci nádraží budou 
vybudovány i obchodní prostory, které nabíd-
nou občerstvení a další služby.
 Lepší propojení: Nové nádraží propojí do-
sud oddělené části Prahy 7 a usnadní přístup 
do Stromovky.

 Přestup na MHD: Nové nádraží bude přímo 
propojeno se stanicí metra C Vltavská a za-
stávkami tramvají, což umožní rychlý a poho-
dlný přestup.
 Architektonický skvost: Budova nádraží je 
navržena s ohledem na moderní architekto-
nické trendy a stane se novou dominantou této 
části Prahy.
 Větší kapacita: Nové nádraží bude mít větší 
kapacitu než stávající zastávka, což zlepší kom-
fort cestování v exponovaných časech.

VLASTIMIL JANOUŠEK, 

 VEDOUCÍ ODDĚLENÍ PLÁNOVÁNÍ 

ŽELEZNIČNÍ DOPRAVY, IDSK

Do 1. srpna se vlakem na Masaryčku nedostaneme

V e městech rostou jako hou-
by po dešti, často kolem nich 

chodíme, ale ne každý v nich ně-
kdy byl. Co se skrývá za jejich vý-
lohami? Sekáče, jak se second-
handům lidově říká, si u mnohých 
vysloužily špatnou pověst. Někdo 
je vnímá jako obchody pro chu-
dé a sám by tam nikdy nevstoupil. 
Pravda je ale někde jinde a před-
sudky mnoha lidem brání v obje-
vování skutečného světa módy, 
který v obchodních centrech ne-
najdete.

Kdo miluje módu, 
v sekáči je jako doma
Do sekáčů nechodí jen lidé, kteří 
mají hluboko do kapsy, jde o ráj 
módy a snad každý módní nadše-
nec velmi dobře ví, že zde může 
nalézt krásné poklady. Lidé všech 
vrstev sem chodí objevovat kous-
ky, které by se v běžných obcho-

dech pořídit nedaly. Někteří si pod 
oblečením z druhé ruky předsta-
ví nevkusnou a nekvalitní módu. 
Pravda je nicméně taková, že vět-
šina sekáčů oblečení pečlivě třídí 
a nabízí jen perfektní kusy, které 
jsou stylové, nepoškozené a často 
ani nošené.

Co kus, to unikát
V secondhandech je většinou ka-
ždý kousek unikátem - mnoho li-
dí se zbavuje oblečení, které jim 
velikostně nesedí, nebo si aktu-
alizují šatník a právě tyto kous-
ky pak často končí v sekáči. Není 
žádnou raritou, když zde narazíte 
na drahé zahraniční značky, které 
na sobě mají cenovku třeba 50 Kč. 
Ačkoliv sem občas zavítají i mu-
ži, jde zatím především o domé-
nu žen, které zde dovedou vybavit 
celý šatník za zlomek ceny. Mno-
ho elegantně oblečených žen, kte-

ré dennodenně vídáte, nakupuje 
pravidelně právě v sekáči. Pokud 
si potrpíte na kvalitní materiály, 
je sekáč vaším místem. Najdete 
tam oblečení z pravého hedvábí, 
vlny, lnu i kašmíru opravdu za pár 
korun. Čím častěji budete second 
handy navštěvovat, tím větší je 
šance, že narazíte na skvělé kous-
ky. Můžete tak natrefit na úlovky, 
jako je například 100% kašmírový 
svetr třeba za 80 Kč. Pro mnohé se 
z toho pak stává takový „sport“ – 
hledat co nejlepší kusy za co nej-
nižší ceny.

Secondhandy nejsou jen alter-
nativou k běžnému nakupování, 
ale i možností, jak žít ekologičtěji, 
udržitelněji a s vědomím, že každá 
drobná změna může mít velký do-
pad. Tak proč se nenechat nalákat 
a neobjevit kouzlo secondhand ná-
kupů? Příště, až budete hledat no-
vé kousky do svého šatníku, zkuste 
se podívat do našich secondhandů 
Šuplík. Možná objevíte poklady, 
které vás nadchnou…

JANA NOVÁ, 

CHARITA KRALUPY

Sekáče už dávno nejsou jen obchody pro chudé. 
Stal se z nich nový „sport“

Praha Bubny
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Fejeton: 

Taky vás někdy napadlo, že myšlenka 
trampingu je úchvatná a romantic-

ká? Ohýnek, kytara, spaní pod širákem, 
dobří lidé… Nebo už jste se posunuli dál 
a rozhodli jste se jít do toho? 

Já už byla ve fázi tři, tudíž mám vy-
zkoušeno. Bohužel to nedošlo do fáze 4, 
praktikuji pravidelně.

Proč? Mám asi moc bujnou fantazii, 
tím pádem žádné spaní, což znamená 
být následující den příjemná jak osina 
v pr----. I sama sobě.

Začalo to krásně, domluvili jsme se 
s jedním známým, že se přidáme k jeho 
trampské výpravě, pořídila jsem pro ro-
dinku v obchodě proviant, a šlo se ba-
lit. Jen to potřebné, kdo by to všechno 
chtěl celý víkend mít na zádech. Jen-
že… I jako minimalista potřebujete ně-
kolik litrů vody na pití a vaření, konzervu, 
kaše, polívky, sladkosti, KAFE, špekáčky, 
pečivo, spacák, karimatku, plachtu, ple-
cháček, lžíci, misku, nůž, čelovku, pláš-
těnku, vlněné ponožky, šátek a čepku, 
kartáček na zuby, papír… Takže batoh 
každého z nás vážil asi tak tunu, kolena 
trpěla už na startu. No, nic, co tě neza-
bije…

Výšlap vedl přes krásné lesy a skály, 
cestou jsme potkávali jiné trampy, kteří 
zakempili tu pod převisem, tu v osa-
dě. Všichni byli družní a zvali na pokec 
s posezením o vohýnku. S pokročilým 
odpolednem jsme mířili k místu bivaku. 
Ustlali jsme si uprostřed skal. Do noci 
jsme kafrali, někteří vyprávěli strašidelné 
trampské příběhy. Pak nastal okamžik 
O a přesun do spacáků. Předpověď 
před výpravou hlásila něco, co se v reá-
lu vůbec nestalo, takže v noci bylo o de-
set stupňů méně, než byl plán. To zna-
menalo jediné, zimu! Spacák nestíhal, 
a usněte, když mrznete… Koukám do 
tmy, vysoká panoramata skalních útva-
rů, dost strašidelný pohled. Divné zvuky, 
hrozná energie, chladný větřík jako bo-
nus… Fantazie jela na plné obrátky, co 
když… Sem přijde nějaký vrah, úchyl, 

zloděj… Divoké prase, vlk, rys… Ach jo, 
to byl zas blbej nápad. Že jsem nezůstala 
doma v bezpečí a teple postele. Do to-
ho začali dva členové výpravy chrápat 
tak, že by se za to ani medvědi nestydě-
li, takový hezký duet, který se v pískovco-
vém amfiteátru rozléhal do širokého da-
lekého okolí… O dalších zvucích, které 
se rozléhaly do kamenné ozvěny, snad 
ani raději psát nebudu… Ano, o těch, 
které odchází samy… A nemají ani ka-
palné skupenství, ani pevné. V tu chvíli 
jsem byla opět polomrtvá, tentokrát ne 
strachy, ale smíchy… Tak to se fakt ne-
dá! Zima, kravál, smrad a strach - vra-
žedná kombinace. Představovala jsem si 
romantiku pod hvězdami a ono tohle… 
Je to všechno, jen ne slibovaná poetika. 

Do rána daleko… Pasovala jsem se 
teda na hlídače, co jiného, budu dávat 
pozor, kdyby něco…

Samozřejmě jsem tou zimou začala 
potřebovat na záchod, to mi ještě chy-
bělo ke štěstí, asi tak hodinu jsem sbírala 
odvahu. Teď kam? No, krve by se ve 
mně nedořezal, ale jinak to nešlo. S vy-
třeštěnýma očima jsem upalovala z roští 
zpět k ostatním, abych opět ulehla na 
tvrdou studenou zem. 

Začalo svítat, konečně, bohudík, 
strach byl ten tam, zůstala jen únava po 
probdělé noci. Najednou se přímo před 
naší „ložnicí“ z ničeho nic objevil první 
turista, co nemohl dospat a chtěl posva-
čit v přístřešku ve skalách. Koukal dost 
divně a s odporem…

Na nocování v lese už mě nedosta-
nou… Ledaže by někdo vzal psa, předa-
la bych mu hlídací funkci. 

ANDREA JŮNOVÁ

Přežít!
aneb Buď taky 
tramp…

V LOBČI VZNIKLA NOVÁ 
ZASTÁVKA
Pro linku č. 466 byla nově zřízena autobu-
sová zastávka „Kralupy nad Vltavou, Lo-
beč“, a to ve směru na obec Nelahozeves 
(trasa dále pokračuje na Mělník). 

Uvedená autobusová zastávka byla 
uvedena do provozu již v únoru 2025. Má 
bezpečný přístup po chodníku od parku.

ALEŠ LEVÝ, 

TISKOVÝ MLUVČÍ
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Tuto rubriku zajišťuje Pohřební ústav Cibulka se souhlasem 
pozůstalých. Všem pozůstalým vyjadřujeme upřímnou soustrast. 

12. 1. Ing. Zdenka Menclová 81

14. 1. Ludmila Vránková 90

14. 1. Bohumila Landová 76

15. 1. Antonín Čech 82

18. 1. Olga Matulová 82

22. 1. Josef Hlaváček 73

27. 1. Stanislav Kreps 70

30. 1. Růžena Spěváčková 96

3. 2. Karel Cháb 82

4. 2. Věra Vojtěchovská 85

6. 2. Věra Lainová 87

12. 2. Jiřina Menšíková 82

12. 2. Jitka Svatoňová 72 

13. 1. Marie Fílová 83 

13. 1. Erna Landsingerová 86 

15. 1. Jaroslav Kajml 73 

23. 1. Hana Kdýrová 83 

25. 1. Jiří Leník 78 

31. 1. Marie Hrinková 80 

4. 2. Jiří Gýra 70 

4. 2. Karel Mrázek 80 

8. 2. Václav Točík 82 

Před deseti lety nás opustil ten, kdo 
nám drahý byl, pan JOSEF FALTUS. 
Proto prosím kdo jste jej měl rád, nepře-
stávejte s námi vzpomínat. 
Rodina Faltusova

Dne 12. 3. je to pět let, co nás opustil 
milovaný manžel, tatínek, dědeček a 
pradědeček – pan JAROSLAV KUDRÁK 
– stále vzpomínáme. Manželka, syn  
a dcera s rodinou. 

Dne 13. 3. 2025 to bude již 29 let, co 
zemřel ve věku 76 let náš tatínek  
p. VRATISLAV MERHAUT z Kralup nad 
Vltavou. Stále vzpomínáme. Kdo jste 
ho znal, vzpomeňte se námi. Dcery 
s rodinami.

Je tak smutné vzpomínání,
když kamarád není k mání,
ten náš taťka vždycky byl,
s láskou rád nám poradil.
3. března uběhne již 33 let,
kdy ANTONÍN STARÝ pousmál se naposled.
Vzpomeňte, prosím, s námi,
s díky  -  dcery s rodinami.

Dne 9. 3. 2025 je tomu už neuvěřitel-
ných 30 let, co nás náhle opustil náš 
milovaný manžel, tatínek, dědeček, 
pan MIROSLAV HÁVA z Lobečku, letitý 
pracovník Kaučuku Kralupy a aktivní 
člen hokejového oddílu Kaučuk Kralupy. 

Stále je v našich srdcích a děkujeme všem, co ho znali, 
za milou vzpomínku. S láskou manželka Blanka a děti 
(Blanka, Mirek, Pavel) s rodinami.

Dne 2. 3. 2025 uplyne už 10 let, co nás 
opustil milovaný p. VLADIMÍR HORY-
NA. Stále vzpomínají manželka  
a dcery s rodinami. 

Dne 25. 2. 2025 uplyne 6 let, co nás 
opustil manžel, otec, dědeček -  
p. JAROSLAV TUST, kdo jste ho znal, 
věnujte krátkou vzpomínku. Manželka 
Jarka, syn Jaroslav s přítelkyní a dcera 
s rodinou. 

Dne 27. 3. 2025 uplyne 6 smutných let 
od úmrtí mého milovaného manžela, 
starostlivého tatínka a dědečka pana 
KARLA ZÁLESKÉHO. S láskou v srdci 
vzpomínají manželka Hermína, dcera 
Hana s rodinou, syn Karel s rodinou, 

vnoučata a pravnoučata. Kdo jste ho znali, vzpomeňte 
prosím s námi.

Je to již 45 roků, co 
zemřeli moji rodiče 
JAROSLAV A JARMILA 
HÁJKOVI z Minic. Ne-
zapomenou dcera Eva 
Plášilová s manželem a 
vnuci Plášilovi a Hájkovi. 

Náš tatínek, FRANTI-
ŠEK ŤÁPAL, nás opustil 
18. 3. 2013, a naše 
maminka FRANTIŠKA 
odešla za ním 9. 4. 
2016. Kdo jste je znali, 

věnujte jim vzpomínku. Děti s rodinami.

opustili nás

vzpomínky

�

�

PŘEJEME našim spoluobčanům, kteří oslaví 
V BŘEZNU významná životní jubilea, hodně 
zdraví, radosti a spokojenosti.

Tuto rubriku zajišťuje a data poskytuje Odbor soc. věcí, 
školství a kultury MěÚ Kralupy n. Vlt. se souhlasem jubilantů.

80 let

Jana Pilzová

Marie Kuštová

Daria Zemanová

Jana Sieberová

Oldřiška Musílková

Jitka Marková

Marie Šupková

Tomáš Pelc (dodatečné přání)

Jiřina Švecová 

Marie Rákosová

85 let 

Jarmila Zázvorková

Marie Volná

Miloš Klivan

90 let
Josef Kolář

Dagmar Velvarská

95 let Věra Schottenová

jubilanti�

!ODVOZ STARÉHO NÁBYTKU NA SKLÁDKU!
Vyklízíme sklepy, byty, pozůstalosti, zahrady atd.
Naložíme a odvezeme nepotřebné věci za 
rozumnou cenu.
STĚHOVÁNÍ. Tel.: 773 484 056
 KOUPÍM CHATKU nebo zahrádku.  
Tel.: 722 735 982.

soukromá inzerce�

Tuto rubriku zajišťuje Pohřební ústav ELPIS se souhlasem 
pozůstalých. Všem pozůstalým vyjadřujeme upřímnou soustrast.

Sdružení rodáků a příznivců 
města Kralupy nad Vltavou 
požádal o dotaci v dotačním programu na 
podporu volnočasových aktivit „Občané třetí-
ho věku“ na rok 2025.

V případě obdržení dotace, spolek plánuje 
zájezdy na zámky Konopiště, Krásný Dvůr, Ne-
lahozeves a rodný dům Antonína Dvořáka a 
Ateliér malířky Zdenky Braunerové v Roztokách 
u Prahy. Termíny zájezdů budou upřesněny na 
stránkách zpravodaje.

Těšíme se na společné zážitky. Členky výboru 

poděkování �
Velice děkuji týmu terénních pečovatelek 
Sociálních služeb města Kralupy pod vedením 
paní Svítilové. Přijíždějí za mou babičkou 
několikrát týdně a pomáhají jí s drobnými 
sebeobslužnými úkony. Především si s ní ale 
také obyčejně lidsky tváří v tvář povídají. Děkuji. 
V současné době už to není samozřejmostí a 
přitom je to, nejen pro seniory, velice důležité, 
potřebné a technikou nenahraditelné. 

L. POSPÍŠILOVÁ

Dne 27. 2. 2025 oslavila naše 
babička, paní Věra Skrbková, 99. 
narozeniny. Milá babičko, ještě 
jednou Ti přejeme za celou rodinu 
vše nejlepší k Tvým narozeninám, 
pevné zdraví a štěstí! Moc si vážíme 
Tvé laskavosti, dobrosrdečnosti, 
pracovitosti, životního elánu a síly 
překonávat nepříznivé životní 
situace. S láskou Lucie a Dita

Ráda bych 
poděkovala 
paní Jitce 
Košťálové, která 
byla produkční 
v KD Vltava, 
za dlouholetou 
a skvělou 
spolupráci na 
propagaci „Čaje 
o páté“. 

Jitko, děkujeme 
Ti za Tvůj milý 
a laskavý přístup 
při organizování 
tanečků: jarního, 
květinového, 
MDŽ, 

pomlázkového, májového, kloboukového, 
maškarního a nakonec tomboly, Mikuláše 
a mnoha dalších akcí. 

Byla jsi sluníčko tanečků, těšíme se na Tebe, 
že se přijdeš podívat.

Za příznivce Čaje o páté manželé Kozelkovi.

Našemu tatínkovi a dědečkovi –  
Josefu Kolářovi – přejeme k jeho  
90. narozeninám, které má 3. 3. 
2025, hodně zdraví  
a štěstí. Dcera Vlasta a syn Pavel 
s rodinami. 

Dne 22. 3. oslaví krásné 80. naroze-
niny paní Jiřina Švecová. Všechno 
nejlepší, hodně zdraví, štěstí, pohody 
a životního elánu do dalších let přeje 
dcera Renata a syn Jindřich s rodi-
nami. 

blahopřání poděkování� �
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Z činnosti městské POLICIE
Hálkova 991, 278 01 Kralupy nad Vltavou ■ ředitel MP: ladislav.voves@mestokralupy.cz

www.bezpecnekralupy.cz

u Dne 18. 1. ve 14:30 hod. si hlídka MP 
při běžné kontrolní činnosti v Lobečku 
povšimla muže, který měl zjevně 
zdravotní problémy s dýcháním. Hlídka 
si ihned vyžádala na místo ZZS, která 
si po příjezdu na místo převzala muže 
k ošetření a převezla jej do nemocnice.

u  Dne 20. 1. ve 13:40 hod. se na 
služebnu MP dostavil manželský pár, který 
byl strážníkovi sloužícímu na dozorčím 
stanovišti již z místní znalosti znám. Ten 
se přišel doznat k dopravní nehodě, 
kterou způsobili na začátku ledna. Z místa 
tehdy odjeli a věc neoznámili. Strážníkem 
na dozorčí službě byli odkázáni na 
Dopravní inspektorát Policie ČR, která 
má věc v řešení. Přibližně po hodině žena 
oznámila na linku 156, že chce její manžel 
spáchat sebevraždu skokem ze skály na 
vyhlídce. Z domu měl odejít ve velmi 
rozrušeném stavu. Dozorčí službou poté 
byly informace spolu s popisem muže 
předány hlídkám MP a PČR, které se na 
místo dostavily za použití VRZ a začaly 
prohledávat okolí vyhlídky. Strážníkům 
se muže odpovídajícího popisu podařilo 
následně v místě najít a zajistit. Manželka, 
která se také dostavila na místo, uvedla, 
že měl podobné vyhrůžky již v minulosti 
a ona se bojí o jeho zdraví. Na místo 

tak byla přivolána ZZS, která rozhodla 
o převozu muže do specializovaného 
zdravotnického zařízení. 

u Dne 22. 1. ve 13:00 hod. zjistila hlídka 
MP v ulici Chelčického staršího muže, 
který znečišťoval veřejné prostranství 
vybíráním odpadků z kontejnerů a jejich 
následným odhazováním na chodník. 
Z MKDS bylo zjištěno, že se totožného 
jednání dopouštěl již předtím v ulici 
Hennigsdorfská, a to dokonce opakovaně 
i poté, co po jeho prvním řádění místo 
uklidila zaměstnankyně TSM. Muž odmítl 
uposlechnout výzvy strážníků, aby si po 
sobě nepořádek uklidil, proto mu strážníci 
na místě udělili pokutu příkazem. Při 
standardním ověření bylo hlídkou MP 
zjištěno, že muž není pohřešovanou ani 
hledanou osobou. Přibližně o hodinu 
později strážníci zpracovávali na 
služebně MP administrativu spojenou 
se zadáváním informací do databáze 
registru přestupků. Při této činnosti zjistili, 
že muž byl před malou chvílí zaveden 
do databáze pohřešovaných osob. 
Informace o pohybu pohřešované osoby 
v Kralupech nad Vltavou byla okamžitě 
předána Policii ČR, asistentům prevence 
kriminality a pátrat po něm začala i hlídka 
MP spolu se strážníkem, který obsluhuje 

MKDS. Důvodem, proč byl muž nahlášen 
v databázi pohřešovaných osob bylo, 
že se o něj bála jeho partnerka, když se 
nevrátil do svého bydliště v Ústeckém 
kraji. Po 16. hod. nahlásila hlídka MP, že 
pohřešovaného muže nalezli. Informace 
byla následně předána na PČR, která si 
věc převzala k vlastnímu šetření. 

u Dne 24. 1. ve 22:25 hod. byla přijata 
žádost od PČR o součinnost v ulici 
Minická, kde došlo k dopravní nehodě 
se zraněním. Řidička svým osobním 
vozidlem nabourala do sloupu veřejného 
osvětlení. Před příjezdem hlídky MP se 
již na místě nacházel HZS, který zajistil 
prvotní ošetření a zajištění místa nehody. 
Žena utrpěla lehké poranění v oblasti oka. 
Strážníky byla u ženy provedena orientační 
dechová zkouška na přítomnost alkoholu 
v dechu s výsledkem pozitivním, přes 1,5 
promile. Na místo se dostavila ZZS, která 
si převzala ženu k ošetření a převezla ji do 
nemocnice. Hlídkou MP byl do příjezdu 
hlídky DI PČR a do doby odtažení vozidla 
na místě usměrňován provoz.

u Dne 30. 1. v 7:22 hod. bylo na linku 156 
přijato oznámení, že v ulici Štefánikova se 
do centra Farní charity dobývá žena, která 
se chová nevhodně, vulgárně a obtěžuje 
místní zaměstnance. Strážníci po příjezdu 
na místo zaznamenali ženu, která je jim 
z místní znalosti dobře známa a je často 
řešena za narušování veřejného pořádku. 
Ta byla hlídkou MP poučena a vyzvána, 
aby místo opustila a toho dne se na něj 
již nevracela. Poté z místa odešla. V čase 
8:42 hod. bylo opětovně na linku 156 
přijato oznámení, že se výše uvedená 
žena na místo vrátila a ve svém jednání 
pokračuje. Po příjezdu na místo byla 
ženě za neuposlechnutí výzvy vyslovena 
příkazová pokuta. Následně z místa 
znovu odešla. V čase 10:07 hod. bylo na 
linku 156 přijato oznámení, že se v ulici 
Sokolské nachází žena bez domova, která 
se chová nevhodně. V místě byla strážníky 
opět zaznamenána výše uvedená žena. 
Ta narušovala veřejný pořádek tím, že se 
násilně domáhala vstupu do vnitřních 
prostor farní charity. Jelikož nebyla 
schopná souvislé komunikace a začala 
se vůči hlídce chovat agresivně, byly 
strážníky použity donucovací prostředky – 
hmaty, chvaty a následně i pouta. 

Z důvodu špatného psychického stavu, 
nevyzpytatelného chování a agresivity 
byla prostřednictvím dozorčí služby 
MP na místo přivolána ZZS. Orientační 
dechová zkouška na přítomnost alkoholu 
byla u ženy negativní. Proto byla na místo 
přivolána hlídka PČR, aby u ženy provedla 
test na přítomnost OPL, ten byl však také 
negativní. Ošetřujícím záchranářem 
byla ošetřena a poté podepsala revers. 
Jelikož po příjezdu ZZS spolupracovala 
a již nejevila známky agresivního chování, 
byla hlídkou MP pouta sejmuta. Následně 
ji hlídka MP vyzvala, aby místo opustila, 
což za přítomnosti strážníku ihned učinila. 

u Dne 31. 1. v 7:00 hod. bylo na linku 
156 přijato oznámení, že v ulici Jana 
Palacha před gymnáziem leží žena, která 
je ve zjevně podnapilém stavu a chová 
se vulgárně. Před příjezdem hlídky se 
poté žena násilně domáhala vstupu do 
gymnázia, kdy mlátila pěstmi do vstupních 
dveří. Hlídka MP po příjezdu ihned ženu 
rozpoznala. Jednalo se o totožnou ženu, 
která narušovala veřejný pořádek již 
předchozího dne. Žena okamžitě po 
příjezdu hlídky MP zaměřila své agresivní 
chování proti strážníkům. Proto proti ní 
musela hlídka MP použít donucovací 
prostředky – hmaty a chvaty. Následně 
byla žena odvedena od budovy gymnázia. 
Po použití donucovacích prostředků byla 
žena dotazována, zda vyžaduje lékařské 
ošetření, což odmítla. Strážníky byla 
vyzvána, aby z místa odešla a již se na 
místo nevracela, což uposlechla. 

u  Dne 2. 2. ve 21:40 hod. bylo 
na linku 156 přijato oznámení, že 
v ulici Štefánikova se do centra 
farní charity dobývá muž, který je ve 
zjevně podnapilém stavu. Hlídkou byl 
v místě zjištěn muž, který měl viditelné 
známky zranění v oblasti obličeje a na 
hlavě. Orientační dechová zkouška na 
přítomnost alkoholu byla pozitivní (přes 
3,5 promile). Prostřednictvím dozorčí 
služby byla na místo přivolána ZZS, která 
muže převezla do nemocnice.

VRZ – Výstražné zvukové a rozhlasové zařízení
ZZS – Zdravotnická záchranná služba
MKDS – Městský kamerový dohlížecí systém
TSM – Technické služby města
DI PČR – Dopravní inspektorát Policie ČR
OPL – Omamné a psychotropní látky
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městské MUZEUM BŘEZEN 2025
Vrchlického 590, tel. 315 723 035 ■ ÚT, ST, ČT, PÁ 9:00–12:00 a 13:00–16:00, SO 13:00–17:00 ■ zavřeno: NE, PO a státní svátky

www.muzeumkralupy.cz, e-mail: info@muzeumkralupy.cz

80 let od bombardování města
Jeden lidský život, zhruba tolik nás dělí od doby, kdy Kralupy zažily zřejmě 
tu nejničivější událost své historie. U příležitosti 80. výročí od spojeneckého 
náletu se v polovině února sešli v muzeu pamětníci, aby zavzpomínali na 
den, který na dlouhá desetiletí ovlivnil podobu našeho města a života 
v něm. Hosté přiblížili atmosféru osudných okamžiků, kdy se nad městem 
rozezněly sirény a obyvatelé hledali úkryt před ničivými nálety. Ne vždy to-
mu tak ale bylo. Jak zavzpomínal pan Miloslav Czechmann, kterému bylo 
v době náletu 15 let, v okamžiku spuštění leteckého poplachu v 11:30 
rýsoval domácí úkol do školy. Jelikož nikdo nepředpokládal, že by terčem 
útoku mohlo být právě naše město, vyšel s otcem před dům a pozoroval 
letadla. Až ve chvíli, kdy začaly dopadat první bomby a oblohu začal kro-
mě rámusu bombardérů zahalovat i kouř, utekla rodina do Lobečku, kde 
měli druhý dům. Rozhodnutí to bylo určitě šťastné, neboť jejich dům, stojící 
nedaleko dnešního muzea ve Vrchlického ulici, jedna z leteckých pum 
vážně poškodila. 

Druhou pamětnicí, která se přišla podělit o své vzpomínky, byla paní 
Hana Matoušková, které tehdy bylo 10 let. První jarní okamžiky, kdy její 
maminka pekla lívance a ona si idylicky hrála na dvoře, nepřežil její ka-
marád Pepa Veselý. Po zaznění sirén ho poslali domů, aby o něj rodiče 
neměli starost. Malý Josef sice doběhl k rodině včas, ale zásah do jejich 
domu pohřbil jak Jozífka, tak jeho matku. 

Třetí vzpomínající pak byla paní Jiřina Švecová, vzhledem k tomu, že se 
narodila v den náletu – pár hodin před zahájením samotného bombar-
dování - její vzpomínky byly zprostředkované. Hovořily však o velkém štěstí, 
které její rodina, na rozdíl od mnoha jiných, měla. Reportáž z těchto výpo-
vědí budete moci zhlédnout na novinkách.cz v průběhu tohoto března.

Samotný nálet, který započal několik minut před půl jednou odpoled-
ne, sestával z 10 vln. Každá čítala 21 bombardérů a na město bylo svrže-

no 1 256 pum o váze 316 tun. Zcela zničeno bylo 117 budov a 993 domů 
bylo poškozeno. Z toho bylo zbořeno 16 veřejných budov a 130 průmyslo-
vých, zemědělských a živnostenských podniků a obchodů. Bezprostředně 
přišlo o život 248 lidí.

100 let turistiky v Kralupech
Dne 25. března si připomínáme 100 let od založení odboru Klubu českoslo-
venských turistů v našem městě. Jako první předseda v jeho čele stanul 
někdejší ředitel místního gymnázia Václav Havel. Samozřejmě se nejed-
nalo o nikterak novou myšlenku, neboť turisté a milovníci přírody se v čes-
kých zemích sdružovali již od r. 1888, ale po vzniku republiky si do názvu 
umístili označení „československý.“ První valná hromada se v Kralupech 
uskutečnila v kreslírně místní chlapecké měšťanky a již v prvním roce měla 
146 členů. Kralupský klub v té době patřil mezi 43 odborů, které již tehdy 
spravovaly 45 turistických chat a útulen, pečovaly o 15 rozhleden a 18 
hradů a zřícenin. 

PROGRAM NA BŘEZEN
 Sobota 1. března od 15:00 – Komentovaná prohlídka k výstavě „PATŘIČ-
NÝ je DŘEVO“
 Čtvrtek 6. března od 17:00 – vernisáž výstavy obrazů Veroniky Tučkové 
a šperků Věniny Kolomazníkové
 Neděle 9. března od 16:00 – slavnostní otevření výtvarné instalace ÚTĚK – 
přibližující útěk Ukrajinců před současnou válkou
 Sobota 22. března od 16:00 – pietní setkání v kralupském kostele – 80 let 
od náletu na město
 Sobota 29. března od 11:00 – Velikonoční jarmark před městským muzeem
Více informací k chystanému programu na první pololetí naleznete na 
muzejním webu: www.muzeumkralupy.cz
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Lovci perel
Ve středu 29. ledna proběhlo ve studovně knihovny vyhodnocení 6. roč-
níku osvědčeného projektu Lovci perel. Celoroční hra, která motivuje ke 
čtení, objevování příběhů a prožívání dobrodružství, je u dětských čtenářů 
kralupské knihovny velmi oblíbená. Těší nás účast některých dětí ve všech 
šesti ročnících.

A máme radost, že se do objevování knížek, rozšiřování obzorů a poro-
zumění textu zapojují také chlapci. Lovcům perel, kteří absolvovali tento 
ročník, moc děkujeme. Vítězům ještě jednou gratulujeme! 

městská KNIHOVNA BŘEZEN 2025
Jodlova 111, 278 01 Kralupy nad Vltavou – přízemí budovy, ve které sídlí i základní škola ■ tel. 315 727 852, 315 727 782, 315 729 554

www.knihovnakralupy.cz

Březen - měsíc čtenářů
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Dne 30.  ledna proběhla úžasná přednáška 
o exotických zvířatech s Anastásií. Ta se věnuje 

teraristice od svých 11 let a ve své péči má nespo-
čet zachráněných zvířat. 
Návštěvníci se dozvěděli nejenom spoustu zajíma-
vých informací, ale na konci přednášky měli mož-
nost přijít do přímého kontaktu se zvířaty.  Všechny 
nejvíce zaujala krajta tmavá, která na délku měla 
3,5 metru a vážila 20 kg. Děkujeme za velmi zajíma-
vé odpoledne. 

Připravujeme: 

6. dubna Morana

24. dubna Čarodějnice

Těšit se můžete i na víkendový kurz pro dospělé. 
Termín a přihlášení bude zveřejněno na webových  
a facebookových stránkách. 

DDM kralupy BŘEZEN 2025
CENTRUM VOLNÉHO ČASU ■ Smetanova 168, Kralupy nad Vltavou, 278 01 ■ e-mail: info@ddmkralupy.cz ■ tel.: 315 722 430

www.ddmkralupy.cz

Naši lidé:

Jmenuji se Kristýna Kudějová a pracuji jako finanční referentka v DDM Kralupy nad Vlta-
vou. Vystudovala jsem Střední pedagogickou školu a VOŠ management firem. Obě školy 

mě asi předurčily být dnes součástí bezva týmu právě v DDM. Od malička se věnuji sportu, 
hlavně jízdě na divoké vodě a od 17 let vodu i trénuji. Těší mě, když mohu předávat své zkušenosti a pomá-
hat mladým lidem dosahovat jejich sportovních cílů. Sport je nejen o fyzické aktivitě, ale také o budování 
charakteru, týmové spolupráci a schopnosti překonávat překážky. To jsou hodnoty, kterých si cením a které 
chci předat dál. Jsem ráda součástí DDM, kde se společně s kolegy a kolegyněmi vzájemně podporujeme 
a vytváříme prostředí, které dělá dětem a mládeži radost, pomáhá jim růst a rozvíjet jejich schopnosti.

Exotická zvířata

ZŠ GEN. KLAPÁLKA

Ch cete držet v ruce zlatou cihlu, vidět 
druhou největší zlatou českou minci? 

Vstoupit do trezoru? Tak s těmito otázkami 

oslovila paní učitelka Adámková deváťáky na 
začátku roku. V únoru pak navštívili dvě expo-
zice v České národní bance v Praze. Jednalo se 
o interaktivní výstavu Lidé a peníze a výstavu 
Za měnou. Programy je prováděli erudovaní 
průvodci, kteří jim vše vysvětlili a odpovídali 
na jejich všetečné otázky. 

ZORA ADÁMKOVÁ

A jak hodnotí exkurzi samotní žáci?
Exkurze do ČNB se mi moc líbila. Líbila se 
mi přednáška o historii mincí, a jak se vy-
víjely ochranné prvky bankovek. Také to, 
že nám ukázali zlatou minci, která je druhá 

největší na svě-
tě. Dozvěděl jsem 
se, jakou činnost 
vlastně ČNB vy-
konává a jakou 
úlohu hraje v na-
šem bankovnictví. 
Měl bych se určitě 
zlepšit v tom, jak 
vnímat hodnotu 
peněz. 

VOJTĚCH

Ó, Česká národ-
ní banka, chrám 
moudrosti a síly! 

Zde se skrývá tajemství měny a zlatých po-
kladů, kde každý krok odhaluje hluboké vědění 
o rozkvětu země. 9/10  MARTIN

Držte nám palce!
I v letošním roce se zúčastníme soutěže ve fi-
nanční gramotnosti, kde jsme vloni bodovali 
v celostátním kole. V současnosti oba naše týmy 
postoupily do krajského kola; nyní chystají své 
soutěžní prezentace a zjišťují pomocí dotazníků 
důležité informace. Doufáme, že i letos zopaku-
jeme loňský úspěch! MARTINA HANTYCHOVÁ,

ZORA ADÁMKOVÁ

Návštěva ČNB
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ZŠ 28. ŘÍJNA

D ne 7. 2. 2025 jsme se yydali do Městské-
ho muzea v Kralupech nad Vltavou. Ten-

tokrát jsme navštívili výstavu s názvem “Pa-
třičný je dřevo”. Martin Patřičný, jehož dílu 
je výstava věnována, tvoří krásné a zajímavé 
“dřevěné obrazy”. 

Návštěva byla rozdělena do několika částí. 
Nejprve jsme se dozvěděli zajímavé informa-
ce o samotném autorovi a dále o materiálu, 
z kterého tvoří. Vyzkoušeli jsme si například 
prakticky ověřit stáří stromů podle letokruhů.

Potom následovala prohlídka děl pana Pa-
třičného, která byla na výstavě k vidění. Žáci 
byli vyzváni, aby popustili uzdu své fantazii 
a zkusili sami říkat, co v obrazech vidí. Ně-
kterým dílům vymýšleli velmi zajímavé a ori-
ginální nové názvy. 

Na závěr si pak mohli sami vytvořit svůj 
“dřevěný obraz” pomocí dýh a různých druhů 
dřev. Na tuto aktivitu se všichni velmi těšili. 
Pod rukama jim tak vznikla krásná a zajíma-
vá dílka.  

VENDULA SEINEROVÁ

Žáci 4. třídy ZŠ 28. října navštívili 
výstavu Martina Patřičného  

Angličtinu je možné učit 
zábavně 

Zveme vás na přehlídku studentských filmů 
Festival Martina Pagáče pořádanou stu-

dentským parlamentem,  který se uskuteční v 
pondělí 24. března 2025 v 17:00 hod v budově 
KASS. / Od srdce: Valentýnská Amorova pošta 
roznášela psaní plná lásky a přátelství. / Okta-
ván Matěj Karnet postoupil do národního kola 
chemické olympiády. /Nehoňte se za penězi, 
ale za vizí: Semináře Můžeš podnikat inspirují-
cího k podnikání se zúčastnili studenti třetích 
a čtvrtých ročníků. / Mňamky od spolužáků: 
Studenti Reálné firmy začali provozovat školní 
bistro. / Jsou na úrovni: Deset studentů a jeden 
bývalý žák DG si převzali na ceremonii v Kut-
né Hoře ocenění za dosažení bronzové a stří-
brné úrovně v mimoškolním seberozvojovém 
programu Mezinárodní cena vévody z Edin-
burghu (DofE). / Nový rok, nové já: Učebna 
24 byla vybavena praktickými lavicemi a er-
gonomickými židlemi. / Už odešli za kopečky: 
Dva septimáni nastoupili na třiměsíční studijní 
stáž Erasmus na  střední škole IGS Buchholz v 
severoněmeckém Buchholz in der Nordheide. 
/ Korunka ke korunce: Týmy kvarty a septimy 
postoupily do dalšího kola soutěže ve Finanč-
ní gramotnosti a momentálně zpracovávají 
zadání několikatýdenního projektu. / Degu-
stace CERMATu: Na 200 žáků základních škol 
si ozkoušelo Přijímačky nanečisto. / Do tep-
lých krajů: Studenti napříč školou odjeli na vý-
měnné skupinové pobyty Erasmus do Francie, 
Španělska a Německa. / Unikátní vytrvalostní 
kombinaci sjezdového a běžeckého lyžování 
předvedli na svazích Krkonoš studenti prvních  
ročníků a sekundy. / Zveme širokou veřejnost 
na Den pro DG, který proběhne ve čtvrtek 19. 
6. 2025 a během něhož bude na škole před-
nášet a besedovat přes 20 známých osobností 
napříč obory.

KLÁRA SIKOROVÁ

ZŠ KOMENSKÉHO

P rvní lednový a první únorový týden letoš-
ního školního roku se u nás na Komendě 

uskutečnil projekt English4Fun – zábavná vý-
uka angličtiny s rodilým mluvčím. 

Navštívil nás Johan Uggla, rodilý mluvčí 
z Ameriky. Skvělé recenze jsme na tento pro-
jekt English4Fun obdrželi od kolegů ze ZŠ Vác-
lava Havla, kteří s ním měli zkušenost již v září 
tohoto školního roku. 

My jsme chtěli zpestřit výuku žákům na 2. 
stupni a pro velký zájem se nakonec uskuteč-
nily dva týdny výuky. V lednu pro žáky 6. a 7. 
ročníků a v únoru pro 8. a 9. třídy. 

Žáci konverzovali, hráli hry, soutěžili a tvo-
řili různé mini projekty, učili se prezentovat 

své práce před třídou. To vše každý den tři vy-
učovací hodiny. Většinou pracovali v malých 
skupinkách, někdy v lavicích, někdy u tabule, 
někdy s pomocí platformy Kahoot nebo Baam-
boozle, zkrátka se nenudili. 

Na závěr všichni účastníci obdrželi certifikát 
o absolvování kurzu. 

Dle zpětné vazby od žáků měl tento projekt 
velký úspěch. Žáci si pochvalovali zábavnou 
formu výuky, ale především možnost komuni-
kovat se sympatickým rodilým mluvčím. Záro-
veň nás moc potěšila zpětná vazba i od rodičů, 
kteří nám děkovali za uskutečnění této akce. 

Pevně věříme, že spolupráce s Johanem a ce-
lým projektem English4Fun bude pokračovat 
i v dalším roce, tentokrát také se zapojením 
žáků 1. stupně.  MICHAELA HERMANOVÁ
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Zvířata na ZŠ Jodlova: Projekty, 
akce a kroužky plné přírody

ZŠ JODLOVA

T ento školní rok na naší škole přibývá pro-
jektů, akcí a zájmových kroužků zaměře-

ných na zvířata a ochranu přírody. Tato témata 
nás provázejí nejen ve výuce, ale i při mimo-
školních aktivitách, které propojují různé 
předměty a dovednosti žáků.

Novinkou je přírodovědný kroužek, který 
si získal velkou oblibu. Žáci se v něm starají 
o školní zvířátka – dvě želvy, agamu, šneky 
a pakobylky, provádějí pokusy, pěstují rostli-
ny a prohlubují tak své znalosti o přírodě. Zví-
řata a příroda se objevují i v dalších školních 
projektech a předmětech, například v anglič-
tině, kde děti tvoří autorské knihy o svých ob-
líbených zvířatech, čímž podporují kreativitu 
a zlepšují jazykové dovednosti.

Dále pokračujeme v dvouletém projektu 
zaměřeném na ochranu živočichů a život-
ního prostředí, ve kterém se děti aktuálně 
věnují tématu Galapág a zkoumají biologic-
kou rozmanitost tohoto unikátního souost-
roví. V rámci dalších aktivit se také chystá 
akce Věda ve filmu, kdy k nám přijde učitel 
z Přírodovědecké fakulty Univerzity Karlo-
vy. Tento odborník dětem přiblíží téma filmu 
Hledá se Nemo. Po promítání filmu budou 
mít děti možnost pod mikroskopem zkoumat 
plankton a další drobné mořské organismy, 
což jim nabídne fascinující pohled na život 
v oceánech.

Naše škola se i letos snaží dětem nabídnout 
širokou škálu aktivit, které je nejen vzdělá-
vají, ale i spojují s přírodou a světem zvířat. 
Věříme, že tyto zkušenosti obohatí školní rok 

našich žáků a zároveň jim poskytnou cenný 
základ pro jejich budoucí vztah k přírodě 
a zvířatům.

HANA MAZOCHOVÁ, 

VYUČUJÍCÍ A KOORDINÁTORKA 

ASISTENTŮ PEDAGOGA 

ZŠ MOVERE

U nás ve škole tedy ne! Už se to-
tiž těšíme na jarní hodiny ven-

ku – ať už na naší zahradě, kterou 
„dáváme postupně dohromady“, ne-
bo na vrchu Hostibejk. Na čerstvém 
vzduchu se dobře přemýšlí a v zimě 
jsme si venkovní učení tolik neužili. 

Na začátku měsíce se rozhýbáme 
velmi – a to na tradičním lyžařském 
výcviku v Horních Mísečkách. Zú-
častní se ho děti napříč ročníky, zku-
šení lyžaři i začátečníci. Věříme, že 
to bude pro všechny fajn týden plný 
sportu i zábavy s kamarády.

Sportujeme i v rámci vyučování – 
od února děti z MŠ a 1. stupně pra-
videlně docházejí na plavecký výcvik do kra-
lupského krytého bazénu. Zároveň probíhají 
hodiny tělocviku v Sokole a ve sportovní hale 
na Cukrovaru. 

Moc krásné zážitky jsme si přivezli z rozlič-
ných třídních výletů, které si děti „vysloužily“ 

za poctivou práci v uplynulém pololetí. A věř-
te nebo ne, zase to bylo o pohybu! Minigolf, 
Jump aréna, Majaland, lasergame (ti starší). 
Rozjeli jsme se i na zámek do Roztok a napekli 
si perníky při úžasném perníkovém programu 
ve Velvarech. 

A abychom rozhýbali své mozko-
vé závity, zúčastnili se někteří na-
ši žáci okresního kola matematické 
olympiády a též testování nadaných 
dětí 3.–5. třídy, které organizovala 
studentka učitelství 1. stupně Uni-
verzity Jana Evangelisty Purkyně 
(UJEP) jako součást své diplomové 
práce. Cílem bylo identifikovat ta-
lentované žáky v matematice a pod-
pořit jejich další rozvoj v této ob-
lasti. Jsme zvědaví, jak to všechno 
dopadne!

Na závěr zveme všechny zájem-
ce o přestup do naší budoucí 6. tří-
dy na „Dny MOVERE na zkoušku”. 
V termínu 24.–26. března si mohou 
děti přijít vyzkoušet, jak to u nás ve 

škole funguje, a zároveň se seznámit s prostře-
dím i výukou. Pozor, MOVERE na zkoušku 
bude možné absolvovat pouze po předchozí 
schůzce rodičů s vedením školy. Těšíme se na 
vás!

CELÝ TÝM MŠ A ZŠ MOVERE

Březen - za kamna vlezem?

Vy se ptáte, my vám odpovídáme
ZŠ VÁCLAVA HAVLA

V úterý 8. a ve středu 9. dubna 2025 proběh-
nou v Kralupech nad Vltavou zápisy dětí do 

budoucích prvních tříd. Stejně tomu tak tedy 
bude i u nás, na škole Václava Havla.

Od pondělí 3. března budou zpřístupněny 
elektronické přihlášky k zápisu. Vyplnění 
je jednoduché, rychlé a ve výsledku všem 
ušetří spoustu času při samotném zápisu. 
Vyberete si konkrétní den a přesný čas a pak 

již jen dorazíte s požadovanými doklady do 
školy.

Před samotným zápisem rodiče zjišťují mno-
ho nejrůznějších informací, hledají odpovědi 
na otázky, které je zajímají. Kolik budete přijí-
mat žáků? Kolik budete otevírat prvních tříd? 
Jaký bude počet žáků ve třídách? Má naše dítě 
šanci na přijetí, když není „spádové“? Kdy se 
dozvíme výsledky zápisu? Víte, kdo bude na-
šeho prvňáčka učit? Jak to vypadá s družinou? 
Určitě si vzpomenete i na jiné.

Naše odpovědi na tyto  i jiné otázky najde-
te na našem FB a našich webových stránkách 
www.zsvhkralupy.cz. Pokud však máte i jiné 
dotazy, chcete poznat budoucí paní učitelky 
vašich dětí osobně, popovídat si s nimi, pro-
hlédnout si v klidu prostory školy, zveme vás 
na návštěvu. Rádi vás přivítáme.

Sejdeme se ve středu 5. března v 15:00 hod 
u nás. Můžeme si dát společně třeba kávu, čaj 
a lépe se poznat.

MARTIN LUKSÍK
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LESNÍ MŠ KULÍŠEK

J iž více jak 10 let jsme součástí nabídky 
předškolního vzdělávání v našem měs-

tě pro děti od 3-6 let. V zimních měsících 
často zařazujeme do programu návštěvy 
muzeí, divadel, galerií. Až přijde jaro, už 
se nám z lesa nebude chtít. V lednu jsme 
navštívili Dům přírody v Dolánkách a za-
žili krásný program pro MŠ o netopýrech. 
Byli jsme v našem městském muzeu a pro-
zkoumali nové expozice, moc se nám tam 
líbilo. Vydali jsme se do divadla Lampion 
v Kladně, na hru Vánoční světlo. Zúčast-
nili jsme se hudební dílny s paní Kristýnou Ko-
síkovou. Chodíme pravidelně bruslit na Zimní 
stadion. Zima v lese má své neobyčejné kouzlo. 
Rádi si připomínáme, že neexistuje špatné po-

časí, ale pouze špatné oblečení. Pokud je dítě-
ti teplo a cítí se dobře, užívá si aktivity, který 
les nabízí naplno. Přírodní materiál je pro něj 
nejlepší devizou pro rozvoj fantazie a tvůrčího 

myšlení. V heterogenní skupině a v při-
rozeném venkovním prostředí rozvíjíme 
socioemoční dovednosti, inspirujeme se 
metodou Dobrý začátek. Zimní měsíce 
dávají prostor pro hledání stop zvěře, 
výroby krmítek pro ptáčky, nadšení do 
tvorby ledových obrázků, pečení brambor 
v popelu aj… Všechny ty drobné radosti 
tvoří dohromady plnohodnotný program 
našeho ŠVP. Chcete poznat náš les, naše 
hry a aktivity? LMŠ Kulíšek pořádá letní 
příměstské tábory pro děti od 5 do 9 let. 
Program přizpůsobujeme věku dětí, trá-
víme společně celý den v lesích. Máme 

bohaté zkušenosti z naší pedagogické praxe 
v LMŠ, ale i z vedení skautských oddílů. Více 
na www.kulisek.online: Tábory 2025.

SILVIA HARDTOVÁ

Co se děje v Kulíšku v zimě? 

Úspěch našich žáků v soutěži Mladý zemědělec

Informace ze ZUŠ Kralupy nad Vltavou

ZŠ TŘEBÍZSKÉHO

T ři žáci naší školy se na začátku února zú-
častnili semifinále soutěže Mladý zemědě-

lec v Lovosicích, která prověřila jejich znalosti 
a dovednosti v oblasti zemědělství. Soutěž byla 
rozdělena na dvě části – teoretickou a praktic-

kou, při níž si soutěžící ověřili své schopnosti 
v rozpoznávání plodin, semen či nářadí, a ta-
ké v péči o hospodářská zvířata. Na jednom 
ze stanovišť byl přítomen trenažér na dojení 
mléka, na kterém dosáhla nejlepšího dámské-
ho výkonu toho dne naše žákyně (1,1 litru za 
minutu).

Kromě samotného soutěžení byl pro účast-
níky připraven doprovodný program v areálu 
společnosti Lovochemie.

Naši žáci se v silné konkurenci neztratili 
a dosáhli výborných výsledků. Gratulujeme 
jim k úspěchu a děkujeme za skvělou repre-
zentaci školy! ALBERTA MORAVCOVÁ

ZUŠ

Vážení přátelé, 
dovolte mi, abych vás krátce informoval o dění 
v naší škole od počátku roku 2025 a zároveň 
seznámil i s jejími nejbližšími aktivitami.

 V lednu a únoru uspořádala naše škola 
pět koncertů, navštívila dvě výstavy (Kralu-
py a Praha) a úspěšně se s KralupSwingem 

a Big Bandem Kralupy zhostila vystoupení 
na Benefičním Plesu Charity Kralupy ve Vel-
varech.

 Ke dni uzávěrky tohoto vydání se 19 našich 
žáků zúčastnilo okresních kol soutěží základ-
ních uměleckých škol, 9 z nich postoupilo do 
kol krajských. Podrobnosti o průběhu soutěží 
najdete na našich webových stránkách www.
zuskralupy.cz.

Srdečně vás zveme  
na následující akce:

11. 3.  18:00

Koncert Děti 
dětem – 
Muzeum 
Kralupy

18. 3.  18:30
Taneční 
galavečer - sál 
KD Vltava

25. 3.  18:00
Jarní koncert – 
sál ZUŠ Hotel 
Sport

27. 3.  18:00
Rodinné 
muzicírování – 
sál KD Vltava

1. 4.  18:30 
Učitelský 
koncert – sál KD 
Vltava

Závěrem uvádím několik 
důležitých termínů:
1. 4. – zpřístupnění elektronických přihlášek 
ke studiu v ZUŠ na zuskralupy.cz/prihlaska/
12.–14. 5. – talentové a přijímací zkoušky na 
rok 2025/2026

 Děkuji za pozornost a všichni se těšíme na 
shledanou.

LUBOŠ HARAZIN, 

ŘEDITEL ŠKOLY
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Pane Vaško, co obnáší život 
volejbalistky? S čím by měla budoucí 
adeptka počítat?
Je to časově náročný sport, trénujeme čtyřikrát 
týdně, o víkendech se hrají zápasy, což obnáší 
hodně cestování. Pro dívky na středních ško-
lách je to komplikované v tom, že výuku končí 
v pokročilejších odpoledních hodinách, musí 
pak spěchat na trénink, ze kterého se vrátí až 
pozdě večer. Ne každá to vydrží. Je to hodně 
i o fyzické kondici a zdraví, tréninkové jednot-
ky jsou náročné, víkendové zápasy také. V sou-
časném světě sportu je důležitost kvalitního 
trenérského a fyzioterapeutického zázemí ne-
zanedbatelná. Mnoho lidí, kteří se věnují kolek-
tivním sportům, si přestává uvědomovat, jak 
důležité je nejen nadání a dovednosti, ale také 
podpůrná péče ze strany odborníků. To nám 
přináší do popředí postavu trenérky, která se 
specializuje na fyzioterapii a jejíž práce 
přispívá k celkové výkonnosti a zdraví 
hráček. A proto jsem rád, že máme v tý-
mu trenérku a zároveň fyzioterapeutku 
Zuzku Dürrhammerovou, která se začala 
starat o naše extraligové volejbalistky.

Co se týče kadetek, dva týmy hrají 
krajský přebor, jeden dokonce ex-
traligu, co na to říkáte? 
Je to úžasné, o vánočních svátcích se dív-
ky dohodly, že se zúčastní mezinárodní-
ho turnaje Pražské volejbalové hry, který 
vyhrály.  

V juniorských kategoriích U18 a U20 
hrajeme extraligu a mezi ženami 2. ligu. 
Jsou to naše tři nejprestižnější kategorie, 
které mi dělají velkou radost, jelikož po 
polovině sezony jsme na 1. místě v ka-
tegorii U 18 před kluby jako jsou Dukla 
Liberec nebo Olymp Praha a i v ostatních 
kategoriích jsme na předních místech.

Máme v našem městě dostatečné 
podmínky pro špičkový volejbal, 
který děvčata předvádějí? 
Možnosti týmů z velkoměst jsou samo-
zřejmě jiné, co se týká financí a zázemí, 

ale doména kralupského volejbalu spočívá 
v kvalitních trenérech. 

Čím to je, že sem za volejbalem dojíždí 
sportovkyně ze širšího okolí?
Je to určitě tím, že hrajeme extraligu, což je 
nejvyšší soutěž v ČR, je to pro dívky velká mo-
tivace zahrát si nejlepší volejbal. 

Když jsem převzal klub, byla třeba i stabili-
zace trenérského týmu, postrádali jsme tre-
néra pro ty nejstarší dívky, kterého 
se nepodařilo najít v Kralupech, 
ale uspěli jsme v Praze, přivedli 
jsme sem kvalitního a osvěd-
čeného trenéra Tomáše Fo-
menka. Jeho kvality se odráží 
nejen na výsledcích týmů, na 
vztahu mezi ním a svěřenky-
němi, ale kvituji i jeho pohled 
na tu druhou stránku věci, a tou je 
zdraví hráček. Je to již výše zmíněná 
fyzioterapie, ale i fyzická připravenost. 

Jaké jsou ambice klubu do budoucna? 
Určitě chci udržet špičkovou úroveň nejstar-
ších kategorií, ideálně také postoupit z dru-
hé ligy žen do první. Mojí osobní vizí je, že 

za 5 let se v Kralupech může hrát i seniorská 
extraliga žen. Zatím nesplňujeme podmínky 
extraligové soutěže ohledně tělocvičny, pokud 
bychom postoupili, bude třeba změna zázemí, 
což by mohla řešit plánovaná výstavba nové 
sportovní haly. Pokud by vize postupu vyšla, 
potřebovali bychom nutně i velké sponzory na 
financování takové soutěže, museli bychom 
sehnat i další mimokralupské hráčky, jeli-

kož se může stát, že nám ty opravdu dobré 
hráčky mezitím odejdou do velkých 

klubů. 

Jak je to s financováním 
vašich potřeb nyní?
Finanční náročnost juniorské 
extraligy je velká. Jezdit kaž-

dý víkend po celé republice ne-
ní levná záležitost. Podpora od 

sponzorů je tedy klíčová, není to 
však jen o komerčních sponzorech, ale 

i o pomoci od státu (Národní sportovní agen-
tura), kraje (dotace) a města. Jsem rád, že nám 
město maximálně vychází vstříc. Máme dvě 
extraligy, a to nás opravňuje k tomu, abychom 
se stali sportovním centrem mládeže na úze-
mí Středočeského kraje. Povedlo se nám po-

depsat smlouvy s Českým volejbalovým 
svazem, což nám může pomoci k získá-
ní dalších financí z krajského rozpočtu. 

Jak to vypadá s chlapeckým 
volejbalem? 
V minulosti byli chlapci upozaďováni, 
v tomto roce jsme přihlásili krajský pře-
bor I. třídy mužů, což je trochu paradox, 
protože věkové rozpětí našich kluků je 
velké, jsou mladší než ostatní týmy, ale 
nedalo se jinak. Je to nižší soutěž než u dí-
vek, ale skvělá možnost posunu pro kluky. 

Sezona volejbalu bude vrcholit na 
jaře, s jakým umístěním budete 
spokojen?
Jak jsem nastínil na začátku, v kategorii 
kadetek U18 jsme na prvním místě, naše 
ambice jsou příčky nejvyšší, kategorii 
bychom rádi ovládli. S juniorkami jsme 
na třetím místě, bylo by skvělé skončit 
na konci sezony na bedně. 

Děkuji za rozhovor.
ANDREA JŮNOVÁ

Více informací o volejbalu na: 
www.vkkralupy.cz

Do pěti let bych tu chtěl mít 
seniorskou extraligu žen
Jak se aktuálně daří místnímu volejbalovému klubu, kdo jej vede, 
jaké má ambice, s čím se potýká, co by mu usnadnilo provoz? 
Odpovědi na tyto a další otázky najdete níže...

Vladimír Vaško 
Kralupák, od ledna 2024 předseda 
kralupského volejbalového oddílu 
s 60letou tradicí, štafetu převzal po 
panu Kyselovi, který byl ve funkci 30 let, 
volejbal hraje od svých devíti let.

Celý život mi 
volejbal něco 
dával, teď je  
čas to vrátit.

FO
TO

: V
K
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R
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U

PY

Rozhovor s před-
sedou volejbalo-

vého oddílu.
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V rámci příprav na Kralup-
skou kličku jsme se dotázali 

Josefa Majrycha, předsedy kra-
sobruslařského klubu, co tento 
ladný sport obnáší…

Pane Majrychu, jaké jsou 
předpoklady dítěte pro 
krasobruslení?
Dítko musí být alespoň čtyřle-
té. Každoročně pořádáme ško-
ličku bruslení, po tomto dvou-
měsíčním kurzu, si trenéři /se 
souhlasem rodičů/ z těchto dě-
tí vybírají talentované adepty 
na krasobruslení. Až po roce je vidět, jestli se 
dítě na tento sport opravdu hodí, nebo přejde 
na jinou aktivitu. 

Jaká je časová náročnost tohoto 
krásného sportu?
Tréninky jsou pětkrát týdně, a to v pondělí, ve 
středu, ve čtvrtek, v sobotu, v neděli, některé 
dny večer, jiné ráno. 

Má klub pro tréninky a závody 
dostatečné podmínky?
V rámci možností ano, o jednu ledovou plochu se 
však dělí krasobruslení, hokej a komerce. Kdyby 

se do budoucna zrekonstruova-
la druhá ledová plocha, která tu 
v minulosti byla, dokázali by-
chom vzít dvojnásobek zájem-
ců. Takto musíme z kapacit-
ních důvodů některé odmítat, 
na plochu se vejde najednou jen 
20 dětí.

Děkuji za rozhovor.
ANDREA JŮNOVÁ

Do pěti let bych tu chtěl mít 
seniorskou extraligu žen

Proběhla další Kralupská klička

Rozhovor  
s předsedou 
klubu nejen 
o Kralupské 

kličce.

Výsledky  
48. ročníku 
Kralupské kličky 
najdete již nyní na 
webu zpravodaje 
a v dalším vydání 
tohoto měsíčníku.

MgA. Josef Majrych
Akademický sochař.
Předseda krasobruslařského 
klubu v Kralupech.
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 OPRAVA ŽALUZIÍ  
 VÝMĚNA VODÍCÍCH 
LANEK  NOVÉ ŽALUZIE  
 SÍTĚ PROTI HMYZU  

 SEŘÍZENÍ PLASTOVÝCH 
OKEN.

Tel.: 733 720 950 
pavel.janci@email.cz

PŘIJMEME 
provozního údržbáře  

na denní směny.

Místo výkonu práce: 
Kozomín. Životopisy 
zasílejte na: stepan.

hrabanek@abasco.cz

LS Rolnička uvede Okurkovou 
pohádku, a to ve středu 
12. března v 16:30 v zahradním 
traktu KaSS. 
Vstupné 30 Kč.

PLÁN VÝSTAV – JARO 2025

DUBEN: PETR PTÁČEK, GRAFIKA
KVĚTEN: PETR FIALA, GRAFIKA

Více informací na: 

WWW.GALERIEVK37.CZ
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